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اقتصادی

معاون شرکت ملی نفت:

یک کنسرسیوم بین المللی میدان آزادگان را 
توسعه می دهد 

معاون شرکت ملی نفت ایران از امضای قرارداد توسعه میدان نفتی آزادگان در 
قالب یک کنسرسیوم بین المللی خبر داد. 

غلامرضا منوچهری درباره زمان امضای قرارداد نهایی میدان نفتی آزادگان و 
احتمال امضای آن تا پایان سال 2017 گفت: برای امضای این قرارداد، یک برنامه 

زمانبندی یک ساله وجود دارد. 
به گزارش ایرنا، میدان آزادگان بزرگ ترین میدان نفتی ایران به شمار می رود 

که با کشور عراق مشترک است. 
میدان آزادگان از میدان های نفتی ایران است، که در منطقه دشت آزادگان، 
در فاصله 100 کیلومتری از غرب اهواز قرار دارد. این میدان در سال 1376 در 
محدوده ای به وسعت 20 در 75 کیلومتر، کشف شد. میدان آزادگان از شمال در 
مجاورت میدان مجنون عراق قرار دارد. حجم ذخیره درجای نفت خام این میدان 

معادل 33 میلیارد بشکه تخمین زده می  شود.
فاز نخست توسعه این میدان نفتی تاکنون در 2 بخش آزادگان شمالی و 
آزادگان جنوبی انجام شده، اما قرار است، ادامه توسعه این میدان بزرگ نفتی در 

قالب یک پروژه و در قالب قراردادهای جدید نفتی انجام شود.
بر این اساس، چندی است که فرایند برگزاری مناقصه میدان آزادگان آغاز شده 

که البته هنوز نهایی نشده است.
»سیدنورالدین شهنازی زاده«مدیر عامل شرکت مهندسی و توسعه نفت)متن( 
که مسئولیت توسعه این میدان را عهده دار است، در این باره می گوید: 59 
شرکت برای حضور در میدان آزادگان اعلام آمادگی کرده بودند که با شرکت 

های دارای صلاحیت مکاتبه شده است.
وی افزوده است: با تکمیل اسناد مناقصه، شاهد دریافت پیشنهادات فنی و 
مالی شرکت ها خواهیم بود و سپس یک کنسرسیوم برای توسعه این میدان، 

تشکیل خواهد شد.
به گفته وی برای مطالعه میدان آزادگان با شرکت هایی مانند توتال، شل، 
اینپکس ژاپن و نفت و گاز پرشیا، تفاهمنامه هایی امضا شده که برخی از آنها 

نتیجه مطالعات خود را ارایه کرده اند.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت با بیان اینکه از شرکت های متقاضی 
درخواست کرده ایم پیشنهادات خود را برای تشکیل کنسرسیوم ارایه کنند، 
یادآور شد: به تدریج مراحل انجام مناقصه انجام و اسناد لازم در اختیار آنها قرار 
خواهد گرفت. شهنازی زاده با اشاره به اینکه فرآیند اجرای مناقصات، زمانبر است، 
گفت: شرکت ها پس از تحویل اطلاعات، مدارک فنی و مالی را ارایه خواهند کرد.
وی درباره وضعیت کنونی تولید از میدان آزادگان شمالی گفته است: میزان 
تولید نفت از میدان آزادگان شمالی نیز به 75 هزار بشکه در روز رسیده است؛ 
تاکنون 1.5 میلیارد دلار از این میدان نفتی درآمدزایی برای کشور داشته ایم، این 

در حالی است که 2.2 میلیارد دلار برای توسعه آن سرمایه گذاری شده است.
مدیر عامل شرکت مهندسی و توسعه نفت درباره میدان آزادگان جنوبی نیز 
یادآور شده است: میزان تولید میدان آزادگان جنوبی روزانه 83 هزار بشکه است 

که تاکنون از میدان نفتی آزادگان 1.2 میلیارد درآمد عاید کشور شده است.
بیژن زنگنه وزیر نفت نیز تاکید کرده است: میدان آزادگان در اولویت توسعه 
میدان های نفتی کشور قرار دارد. وی به برنامه ریزی برای تعیین تکلیف همه 
میدان های مشترک در دولت دوازدهم اشاره کرده و گفته است: برای توسعه 
میدان های مهمی مانند آزادگان، یادآوران و یاران در غرب کارون، آذر، چنگوله و 
دهلران در غرب کشور و میدان های فراساحلی فرزاد A و فرزاد B، فروزان، سلمان 

و اسفندیار در حال مذاکره هستیم.

رییس کنفدراسیون صادرات:

حذف ارز مسافرتی، مقدمه تک نرخی کردن ارز 
رییس کنفدراسیون صادرات ایران با حمایت از حذف ارز مسافرتی گفت : این 

کار ، مقدمه تک نرخی کردن ارز است.
محمد لاهوتی گفت : هر گونه تبدیل پول های بزرگ به وجوه کوچک که در 
کل قدرت خودش را از دست دهد، مغایر منافع ملی است. مثل همین بحث 
یارانه ها؛ اعداد بسیار بزرگی تقسیم می شود اما نه گیرنده وجوه می تواند از آنها 

بدرستی استفاده کند و نه دولت می تواند کاری با آن انجام دهد. 
وی افزود: پرداخت ارز مسافرتی هم همین بحث را دارد. شاید پرداخت 300 
دلار به هر مسافر، چندان زیاد نباشد ولی همین میزان که در تعداد 9 میلیون 
مسافری که هر سال به خارج می روند، ضرب شود؛ عدد قابل توجهی به دست 
می آید. با این کار به جای اینکه از جذب توریست و خلق پول در اقتصاد کشور 
حمایت شود، ازخروج ارز از کشور و پرداخت یارانه در اعزام مسافران ایرانی به 

کشورهای دیگر حمایت می شود. 
لاهوتی گفت : ضمن اینکه با این ارزهای مسافرتی، منابع ارزی بدرستی 
تخصیص نمی  یابد و اتلاف منابع صورت می گیرد؛ یعنی یارانه ای به طور نابرابر به 

آنهایی که سفر خارجی می روند، پرداخت می شود.
وی با بیان اینکه ، این اقدام مقدمه ای را برای تک نرخی کردن ارز نشان می دهد 
؛ تصریح کرد : دولت یازدهم موفق نشد ارز را تک نرخی کند و دلایل منطقی و 
اقتصادی هم برای این کار داشت. ولی دولت دوازدهم با جدیت به دنبال ایجاد 
شرایط شفاف و اقتصاد برابر است. یکی از رانت های بزرگ کشور دو نرخی بودن 
ارز و استفاده از منابع ارزی ارزان برای واردات است. با این کار هم نوعی اتلاف 
منابع اتفاق افتاده و هم این تفاوت ارزی سر سفره مردم نمی آید؛ عده خاصی 
می توانند از این منابع استفاده کنند، اختلاف طبقاتی شدید و نابرابری اجتماعی 
به وجود می آید.  رییس کنفدراسیون صادرات ایران گفت : حذف ارز مسافرتی 
هم گام مهمی برای رسیدن به سیستم تک نرخی ارز است و در خبرها آمده بود 
که ارز مبادله ای برای برخی از کالاها هم برداشته می شود. حالا دولت این شرایط 

را دارد که هم ارز مبادلاتی و هم ارز مسافرتی را حذف کند. 
وی تاکید کرد : قطعاً این اقدامات به نفع صادرات است و در بلند مدت، به ایجاد 
شفافیت و حذف رانت ها کمک قابل ملاحظه ای خواهد کرد. گفته می شود که 
مردم از حذف ارز مسافرتی ناراضی هستند، اما من کلمه مردم را نمی پسندم. به 
این دلیل که مردم تمام 80 میلیون نفر در داخل کشور هستند؛ نه اقلیتی که به 
خارج سفر می کنند. اگر قرار باشد منابعی بین مردم تقسیم شود، بیشترین نیاز 
را آنهایی دارند که در کل عمر یک سفر هم به خارج از کشور نمی روند و اینکه 

گفته می شود مردم با این اقدامات مخالفند، قطعاً این طور نیست.
لاهوتی اظهار داشت : کشور باید بر اساس در نظر گرفتن منافع ملی مدیریت 
شود؛ نه مناقع اقلیت. عده ای که استفاده از منابع می کردند، از این سیاست ها 
برآشفته می شوند ولی شفاف سازی اقتصادی در همه جای دنیا با حذف رانت با 
هر عنوان و توجیهی برابر است. ما به عنوان فعال اقتصادی همان طور که دولت 
را نقد می کنیم، از این سیاست هم تمام قد حمایت می کنیم و آن را در راستای 

بهروزی اقتصاد می دانیم.

نهاوندیان خبر داد

رشد 3۵درصدی مبادلات تجاری ایران و پاکستان
بیان  با  پاکستان  خارجه  وزیر  دیدار  در  جمهوری  رئیس  اقتصادی  معاون 
اینکه فوری ترین گامها باید در حوزه بانکی و حمل و نقل برداشته شود، اظهار 
کرد:شرایط امروز منطقه، همکاری هر چه بیشتر ایران و پاکستان را در حوزه 

امنیت و توسعه منطقه ای ضروری می کند.
محمد نهاوندیان عصر دوشنبه در دیدار "خواجه محمد آصف"، اظهار کرد: اگر 
چه سطح تجارت دو کشور 35 درصد رشد نشان می دهد، ولی در فضای پس از 
تحریم باید شاهد جهش در مناسبات اقتصادی و رسیدن به هدف 5 میلیارد یورو 
باشیم. وی تصریح کرد: اجرای توافق خط اعتباری دوطرفه 500 میلیون یورویی 
بانکهای مرکزی و گشایش شعبه بانک در دو کشور باید در 3 ماه آینده تحقق 
یابد. معاون اقتصادی رئیس جمهوری گفت: برقراری خط کشتیرانی مسافری و 
باری بین چابهار و کراچی و خط پروازی مستقیم بین دو کشور می تواند زمینه 
ساز همکاری های بلندمدت تر شود. نهاوندیان همچنین با بیان اینکه "تروریسم با 
تحریف فرهنگ دینی از بیکاران جوان سربازگیری می کند"، عنوان کرد: اگر چه 
مقابله نظامی و سیاسی با تروریسم ضروری است، ولی برخورد ریشه ای با افراط 
گری مستلزم همکاری همزمان در حوزه فرهنگ و اقتصاد است. وزیر خارجه 
پاکستان نیز در این دیدارخواهان سرعت گرفتن مذاکرات تجارت ترجیحی و آزاد 
بین ایران و پاکستان شد و تاکید کرد: برای گسترش روابط بانکی، باید از مانع 
ارزیابی های نادرست برخی موسسات گذر کنیم. "خواجه محمد آصف" همچنین 
همکاری پاکستان و ایران در حوزه برق و گاز را به نفع هر دو طرف و منطقه 
دانست و ابراز امیدواری کرد تا دیدار بعدی سران دو کشور، گامهای فوری موثری 
برای گسترش همکاری های اقتصادی برداشته شود. وی با بیان اینکه ارتباط 
ریلی و جاده ای گوادر - چابهار، ظرفیت حمل و نقل و ترانزیت منطقه را ارتقاء 
خواهد بخشید، گفت: همکاری سه جانبه پاکستان، ایران و چین برای سرمایه 

گذاری در حوزه حمل و نقل و انرژی سرعت خواهد گرفت.

رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: رئیس کل بانک مرکزی سال گذشته بارها وعده ارز تک نرخی را 
داده بود، اما به سرانجام نرسید.

مسعود خوانساری در سی امین جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران اظهار کرد: اخذ رای اعتماد وزرا از مجلس شورای اسلامی، سبب می شود تا یک صدای واحد 

به خصوص در حوزه اقتصادی از دولت شنیده شود.
وی در ادامه افزود: مسائلی از جمله تک نرخی کردن ارز، اصلاح سیستم نظام بانکی، مبارزه با فساد، 
رونق بازار سرمایه و حذف مجوزهای اصلی که باید در رأس کار دولت باشد، از سوی هیات نمایندگان 
در جلسه ماه گذشته با وزرای اقتصاد و بازرگانی درمیان گذاشته شده و در این میان اتاق بازرگانی 

تهران آمادگی دارد تا با همکاری دولت، درجهت تحقق این اهداف گام بردارد.

 خوانساری تصریح کرد: وزرای اقتصادی دولت دوازدهم با 2۴ بند ارائه شده از سوی اتاق تهران به 
عنوان راهکارهای مثمرثمر در اقتصاد ایران موافق بوده اند. به گفته وی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
آمادگی این را دارد که تمامی شرکت ها را به بخش خصوصی واگذار کند کمااینکه موضوع دیگری 
که در دیدار هیات رئیسه اتاق ایران با وزیر مطرح شد، این بود که وزیر جدید قصد دارد تا تعرفه ها 
را به مدت ۴ سال ثابت نگه داشته و فقط در موارد ضروری، این تغییرات صورت گیرد. خوانساری با 
بیان اینکه اجلاس جهانی اتاق های بازرگانی هفته آینده برگزار می شود، گفت: بر این اساس هیأتی 
از اتاق های بازرگانی ایران و تهران در آن حضور دارند؛ بر این اساس سفر پیش رو پرمایه خواهد بود 

و افراد زیادی از بخش خصوصی و اتاق بازرگانی حضور خواهند یافت.
وی در پایان یادآور شد: رئیس کل بانک مرکزی موضوع تک نرخی کردن ارز را مطرح کرده که 
حذف ارز مسافرتی نیز مقدمه آن بوده است و امیدواریم این امر امسال تحقق یابد. البته شایان ذکر 

است که سیف سال قبل نیز بارها این موضوع را اعلام کرد اما به سرانجام نرسید.
ایران بزرگترین جذب كننده فاینانس دنیا

کمال سیدعلی مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات در ادامه این جلسه با بیان اینکه حجم تجارت 
جهانی 16 هزار میلیارد دلار است، اظهار کرد: مجموعه پوشش های صندوق ضمانت صادرات دنیا 
11 درصد از این میزان است و مجموع واردات کشور ما در ارتباط با خدمات فنی و مهندسی در سال 
های گذشته که از فاینانس استفاده شده 35 میلیارد دلار است و این یعنی ایران بزرگترین جذب 

کننده فاینانس دنیا در میان مدت و بلندمدت بوده است.
وی ادامه داد: اقساط این فاینانس ها در دوران تحریم بازپرداخت شده است، یعنی ایران در دیدگاه 
موسسات بیمه ای دنیا، مشتری خوبی محسوب می شود اما باید چارچوب ها در مسائل سیاسی 

نیز تسهیل شود.
سید علی تصریح کرد: اکنون رتبه ریسک اعتباری ایران در دنیا در رده ششم قرار دارد، درحالیکه 

انتظار ما رتبه سوم است، کمااینکه در سالهای منتهی به آغاز تحریم در جایگاه چهارم بودیم.
وی بیان کرد: تمام تلاش ما این بوده که بتوانیم با نرخ زیر 18 و 16 درصد به صادرکنندگان وام 
بدهیم و این در حالی است که بانکهای خصوصی نتوانسته اند اما برخی صادرکنندگان  با صندوق 

توسعه ملی قرارداد منعقد کرده اند تا سقف12 تا 13 درصد وام به آنها بدهند.
 مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات یادآور شد: در گذشته تمرکز ما بر روی بانک های خصوصی 

بود اما اکنون با بانکهای دولتی بیشتر کار می کنیم چرا که نرخ تمام شده پول آنها پایین تر است.

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

ارز با وعده، تک نرخی نمی شود
مشاور رییس  سازمان خصوصی سازی گفت: برای پرداخت سود سهام 

عدالت اولویت بندی خواهیم داشت. 
جعفر سبحانی در مورد واریز سود سهام عدالت به حساب مشمولین 
تا پایان شهریور ماه امسال اظهار داشت: با توجه به  این که سازمان 
خصوصی سازی از سی ام فروردین ماه از کلیه مشمولین درخواست اعلام 
شماره شبا کرد، تاکنون 31 میلیون و 500 هزار نفر شماره شبای خود 
را به سامانه ما وارد کرده اند و 37 میلیون و 500 هزار نفر نیز صورت 

حساب های خود را در سامانه مشاهده کرده اند.
وی با بیان  اینکه برای پرداخت سود سهام عدالت اولویت بندی خواهیم 
داشت افزود:  برای پرداخت سود سهام عدالت به مشمولینی که شماره 
شبای خود را وارد سامانه کرده اند با اولویت بندی دهک ها سودها 
را پرداخت خواهیم کرد که برای این منظور در انتظار مصوبه شورا 
هستیم. مشاور رییس سازمان خصوصی سازی با بیان این که کل 
سود شرکت های سرمایه پذیر را به یکباره نمی توان اخذ کرد گفت: 
بدیهی است که مطابق قانون تجارت، شرکت های سرمایه پذیر تا پایان 
اسفند ماه 96 فرصت خواهند داشت تا سود بخش سهام عدالت را 
وازیر کنند. وی افزود: کلیه شرکت ها به موجب قانون تجارت 8 ماه 
فرصت دارند پس از برگزاری مجامع خود سود را بین سهامداران شان 
توزیع کنند. اکثر شرکت های سرمایه پذیر مجامع شان در تیرماه برگزار 
شده است، تنها سه شرکت باقی مانده که آنها نیز مجامع شان را تا مهر 
ماه برگزار خواهند کرد. سبحانی تصریح کرد: هلدینگ خلیج فارس  از 
میان این سه شرکت سود خوبی خواهد داشت که حدود 700 میلیارد 
تومان سود آن خواهد بود. وی افزود: در حال حاضر حدود 3 هزار و 350 
میلیارد تومان  سود مصوب سایر شرکت ها شده که با سود هلدینگ 
خلیج فارس این میزان به حدود ۴ هزار میلیارد تومان در سال 96 خواهد 
رسید. وی با بیان اینکه این سود را در چند مرحله واریز خواهیم کرد 
گفت: در هر مرحله ای که بتوانیم این سودها را جمع آوری خواهیم 
کرد اما تاکنون بیش از 300 میلیارد تومان سود جمع آوری شده است.

مشاور رییس سازمان خصوصی سازی: 

سود سهام عدالت با اولویت بندی 
دهک ها پرداخت می شود 

تراز مثبت در تجارت خارجی ایران اگرچه بعد از 3 دهه به 
دست آمد و زود هم از دست رفت، اما سبب شد تا فعالان 
بخش خصوصی به اصلاحات اقتصادی دولت حسن روحانی 

امیدوارتر از گذشته شوند. 
سال 1395 بود که برای اولین بار در سه دهه اخیر، رویا 
رنگ واقعیت گرفت و تراز تجاری ایران توانست روی مثبت 
شدن را ببیند؛ اتفاقی مهم در عرصه تجارت خارجی و 
اقتصاد ایران. اما این دستاورد دیری نپایید که از دست رفت. 
خیلی از منتقدان گفتند به دلیل شرایط رکودی اقتصاد 
تراز تجاری مثبت شده ،برخی هم از دایره انصاف دورتر 
رفته و گفتند ،عددسازی دولتی ها بوده است. اما آنچه اتفاق 
افتاد،برای اقتصاد کشور مهم بود.اگر ادامه می یافت می 

توانست مسیر تازه ای در اقتصاد ایران رقم بزند.
براساس آمار، از ابتدای فروردین ماه تا پایان مرداد سال 
به  ایران  از  میلیارد و 193 میلیون دلار کالا  جاری 17 
بازارهای جهانی صادر شده است، اما در مقابل حجم واردات 
کالا به ایرات از 19 میلیارد و ۴۴2 میلیون دلار پیشی گرفته 

است.
در 5 ماهی که گذشت ، صادرات غیر نفتی ایران کاهشی 
برابر با 5 درصد را تجربه کرد. در عین حال میزان افزایش 

واردات در این دوره زمانی 16 درصد اعلام شده است. 
هرچند هنوز برای احیای تراز مثبت تجاری  دیر نشده 
و برای دوباره بدست آوردن آن زمان وجود دارد،اما باید 
توجه داشت که احیای این دستاورد مهم در تجارت خارجی 
است.پیش  نیازهایی  پیش  شدن  فراهم  نیازمند  کشور 
نیازهایی که به گفته اقتصاددانان و فعالان بخش خصوصی 

باید از سوی دولت بسترسازی شود.
واقعیت این است که دولت یازدهم پس از توافق هسته ای و 
برداشته شدن تحریم ها توانست اقتصاد کشور را دوباره احیا 
کند. به عبارتی به گفته خود مسئولان، اقتصاد از ریل خارج 
شده را مجدد به مسیر اصلی اش باز گرداندند. از همین 
رو زمان زیادی نگذشته که شاهد چنین دستاوردهایی در 

اقتصاد هستیم.
پس از لغو تحریم ها دوباره سرمایه گذاران خارجی علاقه 
مند به حضور و مشارکت در طرح های نیازمند سرمایه 

گذاری در ایران شدند. آمارسفر هیات های خارجی برای 
مذاکره با دولتی ها و بخش خصوصی تا امروز از مرز 200 
نتیجه  به  مذاکرات  .برخی  است  گذشته  خارجی  هیات 
رسیده و منجر به عقد قرارداد شده و برخی ها در مسیر 

مذاکره قرار دارند.
بررسی تجربه کشورهایی که رشدهای بالا در اقتصاد را 
تجربه کردند،نشان می دهد که به میزان افزایش سرمایه 
گذاری خارجی و مشارکت بخش خصوصی در اقتصاد،میزان 
تولید یک کشور برای صادرات افزایش می یابد.موضوعی که 
هم اکنون بسترهای آن در کشور مهیا شده،تنها با تغییر و 
ساده سازی برخی قوانین می توان سرعت آن را افزایش داد.

قول دولتی ها
در آغازین ماههای شروع به کار دولت دوازدهم،بیش از 
همه فعالان اقتصادی امیدوارند که سیاست های  اقتصادی 
دولت بر مدار سال 95 باشد و در جهت بهبود بیشتر فضای 

کسب و کار قرار بگیرد. 

البته دولتی ها هم قول های بسیاری برای بهبود فضای 
کسب و کار و افزایش صادرات غیرنفتی داده اند. مسعود 
اولین جلسه  اقتصادی و دارایی در  امور  کرباسیان، وزیر 
هیات سرمایه گذاری خارجی در دولت دوازدهم با اشاره 
به حجم بیش از 18 میلیارد دلار جلب سرمایه گذاری 
خارجی از ابتدای دولت یازدهم تا مرداد ماه 1396 بر تلاش 
سازمان سرمایه گذاری در دستیابی به اهداف مندرج در 
برنامه ششم توسعه و رشد 8 درصدی اقتصادی تاکید کرد. 
معاون اقتصادی رئیس جمهور نیز گزارش داد، در سیاست 
دولت، کشورهای همسایه اولویت تجاری و اقتصادی هستند 
و باید در تعامل متقابل و اتکای اقتصاد و تجارت به یکدیگر 

پیوندهای متنوع و غیر قابل گسست را ایجاد کرد. 
کارشناسان معتقدند با به کارگیری بیشتر بخش خصوصی، 
جذب سرمایه ایرانی های مقیم خارج از کشور و افزایش 
مشوق ها برای حضور سرمایه گذاران خارجی می توان 

مسیر منفی شدن تراز تجاری کشور را تغییر داد.

آنچه بخش خصوصی پیشنهاد می كند
هیات  عضو  منش،  نجفی  محمدرضا  رابطه  همین  در 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران به خبرآنلاین می گوید:»با 
اشاره به راههای مثبت شدن تراز تجاری کشور گفت:» اولین 
راهکار توسعه صادرات، واقعی کردن نرخ ارز است؛مادامی 
که نرخ ارز را به صورت فشرده نگه داریم این تصمیم به سود 
واردات و به ضرر صادرات تمام خواهد شد. بنابراین باید نرخ 
ارز واقعی شود و از سویی سیاست یکسان سازی نرخ ارز به 

سرعت اجرایی شود.« 
 او معتقد است باید برای صادرات سوپسید در نظر گرفت 
و از سوی دیگر رمینه تولیدات کشور را رقابتی کرد. این 
عضو هیات نمایندگان تهران گفت: »نهایتا فعالیت رایزن 
های بازرگانی در سفارتخانه های کشورهای هدف به کمک 
صادرات می آید. اگر همه این اصول در کشور ما اجرایی شود 
و از سویی کالاهایی که صادر می شود،دیگر وارد نشود، تراز 

تجاری مثبت و با ثباتی خواهیم داشت.«
اتاق  کمیسیون سرمایه گذاری  رییس  مستوفی،  فریال 
کشور  تجاری  تراز  کاهش  علل  به  اشاره  با  هم  ایران 
می گوید:»تنها راهکار مثبت شدن تراز تجاری افزایش 
صادرات است؛ در مرحله اول، صادرات باید افزایش یابد 
و سپس باید برای کاهش واردات کالاهای غیر ضروری 

چاره اندیشی کرد.« 
پیگیری  »البته  خصوصی  بخش  فعال  این  نظر  به  بنا 
این برنامه بستگی به این دارد که اجناسی بتوانیم تولید 
کنیم که هم طالب داشته باشد؛یعنی هم به لحاظ کیفی 
استانداردهای لازم را داشته باشد و هم قادر به رقابت در بازار 
باشد.از سویی کالایی که صادر می شود هم باید برای کشور 
ارزش افزوده ایجاد کند. به همین ترتیب باید کالاهایی 
را که سبب ایجاد ارزش افزوده می شوند در دستور کار 

تولیدکننده های ما قرار بگیرد.« 
فعالان عرصه تجارت معتقدند می توان با برنامه ریزی و 
مدیریت دقیق،اصلاح فضای کسب و کار و واقعی کردن 
کرد؛  فراهم  صادرات  توسعه  برای  را  شرایط  ارز  قیمت 
شرایطی که منجر به مثبت شدن و مثبت ماندن تراز تجاری 

ایران می شود.

راه توسعه صادرات، واقعی کردن نرخ ارز است

 شاه کلیدی برای رونق تجارت 

یکی از موسسات اعتباری غیرمجاز که مدتی است نمی تواند پاسخگوی درخواست 
سپرده گذاران خود باشد، اکنون سپرده های آن به محلی برای دلالی و سودآوری عده ای 
تبدیل شده است؛ جایی که در سویی از آن برخی سپرده گذاران ناچارند برای رهایی از 
تنگنای مالی و وضعیتی که گرفتارش شده اند به وسوسه خریداران پاسخ داده و سرمایه 
خود را با قیمت پایین تر بفروشند. در سویی دیگر نیز خریدارانی با هویت نامشخص قرار 
دارند و معلوم نیست که با چه تضمینی ریسک خرید سپرده های گزاف را می پذیرند. در 

این بین ظاهرا قانونی هم برای مقابله با این جریان مبهم وجود ندارد.
به گزارش ایسنا، مدتی است که سپرده های یک موسسه با درج آگهی در فروشگاه های 
اینترنتی و حتی محل های دیگر مورد خرید و فروش قرار می گیرد و البته این صاحبان 
سپرده نیستند که تقاضای فروش را مطرح می کنند، بلکه عمدتا برای خرید آن سپرده ها 

تقاضا وجود دارد.
این موسسه که مدتی است درگیر حواشی شده توان پاسخگویی کامل به مشتریان و 
بازگرداندن وجوه سپرده گذاران را از دست داده است و همچنان تکلیف مشخصی برای 
آینده آن وجود ندارد. در این فضا که سپرده گذارانی با شرایط متفاوت وجود داشته و حتی 

به نقد شدن چند میلیون آن نیاز دارند، دلالی سپرده رواج یافته است.
این خرید و فروش  سپرده ها در حالی انجام می شود که مشخص نیست خریداران با چه 
هدفی و با چه تضمینی نسبت به پرداخت ارقام کلان برای سپرده ها ورود کرده اند. در عین 
حال با وجود این که این معاملات چندان طبیعی هم به نظر نمی رسد، مرجعی برای پایان 

دادن به آن وارد نشده است.
پرس وجوی ماجرا از برخی مدیران ارشد نظام بانکی و همچنین مسئولان سابق بانک 
مرکزی در رابطه با اینکه پشت پرده خرید و فروش سپرده چه می گذرد، نظرات متفاوت 
اما نزدیک به یکدیگری را به همراه داشت. عنوان می شود که این خرید و فروش عمدتا 
در قالب چند مورد است؛ اول اینکه کسی که به موسسه بدهکار است و قدرت بازپرداخت 
ندارد به طور طبیعی و به مرور  زمان به بدهی آن جریمه تاخیر و سود تعلق می گیرد. در 

این حالت شخص ترجیح می دهد بدهی خود را با شخصی که سپرده گذار در موسسه 
است، تهاتر کند. در این حالت بدهی وی با سپرده شخصی که حاضر به فروش وجوه خود 
است در موسسه مبادله می شود. به عبارتی فرد بدهکار سپرده را با مبلغی برای چند ماه 
بعد خریداری می کند که در این شرایط هم بدهی خود را پرداخت کرده و هم سپرده گذار 
مطمئن می شود که وجوه خود را دریافت خواهد کرد و هم این که بدهکار بدهی خود را 

پرداخته است.
اما مورد دیگر افراد سودجویی هستند که مانند شرخرها عمل می کنند. به عبارتی از 
فضای موجود و ناتوانی سپرده گذاران از دریافت مبالغ خود سوء استفاده کرده و با توجه به 
نیازی که آنها برای دریافت منابع دارند نسبت به تحریک صاحب حساب و خرید سپرده 
اقدام می کنند. مثلا سپرده ها را با نرخی پایین تر از ارزش واقعی خریداری کرده و منتظر 
می مانند تا وقتی که وضعیت موسسه به حالت عادی برگشت بتوانند آن را وصول و به طور 

مشخص ارقام بالاتری را دریافت کنند.
با این حال عنوان می شود عملکرد کسانی که خریدار سپرده ها هستند و به ویژه برای 
سپرده های کلان ارقام بالا پرداخت می کنند تامل برانگیز است، چرا که وقتی یک موسسه 
در اوضاع نامناسبی قرار داشته و هر آن ممکن است پرداخت کامل وجوه سپرده گذاران 
یا سودهای متعلق به آن با اما و اگر مواجه شود، خرید سپرده ها می تواند دو حالت داشته 
باشد؛ اول اینکه خریدار به هر طریقی ریسک بالای خرید چنین سپرده هایی را می پذیرد 
که احتمال آن ضعیف خواهد بود و دوم اینکه خریداری که آگهی خرید سپرده را منتشر 
می کند، باید با اطمینان نسبت به اینکه سپرده ها وصول خواهد شد و امکان هدر رفت 
آن حداقل است، ریسک این کار را بپذیرد. به عبارتی برای او وصول سپرده ها تضمین 

شده است!
این در حالی است که در این رابطه یکی از مسئولان بانکی عنوان می کند که در کنار 
شرخرها و دلالان، این اطمینان نسبت به وصول سپرده های چند صد میلیونی و حتی 
میلیاردی باید از طریق افراد فعال در خود موسسه به این افراد داده شده باشد که در این 

حالت بعید نیست کارکنان موسسه به هر صورتی در خرید و فروش سپرده ها دخالت 
داشته باشند.

تعدادی  سوی  از  ایسنا  به  رسیده  گزارش های  برخی  که  است  شرایطی  در  این 
سپرده گذاران حاکی از آن بود که حتی این پیشنهاد از سوی کارکنان موسسه به آنها داده 
شده که در ازای کسر مبلغی از سپرده، مانده آن را به طور یکجا و نقدا دریافت کنند، آن 
هم در شرایطی که عموم سپرده گذاران برای دریافت حداقل مبالغ خود با مشکل مواجه 

بوده و مشخص نیست که آینده آنها چه می شود.
اما در این بین اینکه چرا در دلالی سپرده هیچ دستگاهی نظارتی ورود نکرده و مانع از 
آن نشده، موضوعی است که دلیل آن نبود راهکار قانونی عنوان می شود. در حالی بر اساس 
مصوبه شورای پول و اعتبار در سال 1381 فقط امکان انتقال سپرده های سرمایه گذاری 
بلندمدت به پدر، مادر، همسر و فرزندان سپرده گذاران با رعایت مقررات بلامانع است که 

در رابطه با خرید و فروش آن قانون سکوت کرده است.

جولان در خلاء قانونی

دلالان سپرده چه کسانی هستند؟

 معاون اقتصادی بانک مرکزی با بیان اینکه برآوردها حکایت از آن دارد که رشد 
اقتصادی در فصل بهار 96 هم مثبت است، گفت: شاخص تولیدات کارگاههای 

بزرگ صنعتی در سه ماهه ابتدای امسال5.5 درصد رشد دارد. 
پیمان قربانی با تاکید بر اینکه ورود اقتصاد ایران به دوره رونق غیرتورمی، قابل 
انکار نیست، گفت: مطابق تعاریف استاندارد، در مرحله بندی چرخه های تجاری، 
تجربه رشد اقتصادی منفی در دو فصل متوالی، به عنوان رکود اقتصادی و در مقابل 
حصول به رشد مثبت در دو فصل متوالی تحت عنوان رونق اقتصادی طبقه بندی 
می شود؛ بر همین اساس، بررسی رشد اقتصاد و رشد تولید ناخالص داخلی بدون 
نفت در سال 1395، حاکی از این است که رشد اقتصادی برای تمامی فصول سال 
مثبت و رشد تولید ناخالص داخلی بدون نفت نیز در یک مسیر فزاینده، از 1.8- 
درصد در فصل اول سال 1395 به ترتیب به 3.9، 5.۴ و 5.6 درصد در فصول دوم 
تا چهارم این سال رسید که در مجموع، حاکی از ورود اقتصاد به دوره رونق است.

معاون اقتصادی بانک مرکزی افزود: همچنین از آنجا که طی دوره مذکور، نرخ 
تورم کاهش یافته است، رونق ایجاد شده غیرتورمی بوده است؛ در حالیکه، انتقاداتی 

هم که در این خصوص مطرح شده، عمدتاً به دلیل عدم توجه انتقادکنندگان به 
مفاهیم و تعاریف مرسوم در خصوص رونق و رکود بوده است.

قربانی در پاسخ به این سوال که تعیین مراحل رونق و رکود اقتصادی، بر چه 
مبنایی صورت می گیرد، تصریح کرد: تعیین مراحل رونق و رکود در ادوار تجاری، 
بر اساس ارقام رشد¬ کل صورت می گیرد و احیاناً عملکرد یک یا چند فعالیت یا 
زیربخش خاص، چه از بابت تبیین دوره های رکودی و چه از منظر تعیین دوره های 
رونق، ملاک طبقه بندی مزبور نیست. وی در پاسخ به این سوال مهر که آیا با توجه 
به داده های موجود، امکان تداوم رشد مثبت اقتصادی در سال جاری نیز وجود دارد، 
تاکید کرد: نگاهی به برخی شاخص های پیش نگر نظیر شاخص تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتی و نیز گزارش عملکرد شرکت¬های بورسی، به خوبی نشان می دهد 
که رشد مثبت و مناسب اقتصادی در فصل اول سال جاری نیز، ادامه خواهد داشت 

و تجربه رشد مثبت، تنها به سال 1395 محدود نمی شود.
معاون اقتصادی بانک مرکزی ادامه داد: شاخص تولیدات کارگاه های بزرگ 
صنعتی در سه ماهه اول سال جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل، معادل 5.5 

درصد رشد داشته؛ ضمن اینکه عملکرد فروش شرکت های منتخب بورسی در 15 
رشته فعالیت مختلف طی سه ماهه اول سال 1396، نسبت به دوره مشابه سال 
قبل، 29.3 درصد رشد را نشان می دهد؛ به نحوی که در فصل اول سال جاری، 
تنها رشد فروش 2 گروه از 15 رشته فعالیت منفی بوده است، در حالی که در فصل 

مشابه سال گذشته، عملکرد رشد فروش 8 رشته فعالیت منفی بوده است.
قربانی ادامه داد: دستاورد خروج از رکود در حالی تحقق یافته که نرخ تورم در 
سطح یک رقمی محقق شده است؛ به این معنا که نرخ تورم در سال 1395 با 
کاهش 2.8 واحد درصدی نسبت به رقم سال قبل یعنی 11.9 درصد، به 9.1 درصد 
رسیده است که نشان می دهد رشد اقتصادی 12.5 درصدی سال 1395 بدون 
هزینه های تورمی حاصل شده است. این مقام مسئول در بانک مرکزی خاطرنشان 
کرد: آخرین تحولات شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی، همچنان کنترل تورم 
در سطوح هدف گذاری شده را نشان می دهد؛ لذا عملکرد رشد اقتصادی، رشد 
تولید ناخالص داخلی بدون نفت و همچنین نرخ تورم سال 1395 نشان از خروج 

اقتصاد کشور از دوره رکود تورمی و ورود به دوره رونق غیرتورمی است.

معاون بانک مرکزی خبر داد؛

ورود کشور به دوره رونق غیرتورمی
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 سرمربی ایرانی الاصل محکوم به شکست دادن شالکه

آلکس نوری؛ نترس و ریسک پذیر باش

این درست کسب اولین امتیاز کمی از انتقادات نسبت به برمن را کاست، اما حتی 
نباختن در برلین هم نتوانست فشارها از روی دوش سرمربی ایرانی الاصل را بردارد.

وردربرمن سرانجام اولین امتیاز فصل را کسب کرد و الکساندر نوری، سرمربی تیم از 
این نتیجه در برلین مقابل هرتا ابراز رضایت کرد؛ اما با این نتیجه نیز فشارها و انتقادات 
از تفکرات او در بازی تدافعی برخلاف بازی های تهاجمی فصل قبل کم نشد تا جایی 
که سردبیر سایت "دایش توبن" در تحلیلی به بررسی عملکرد این مربی و تیمش 
پرداخت و مدعی شد آلکساندر نوری چاره ای ندارد تا اولین برد را مقابل شالکه با کنار 

گذاشتن ترس به ثبت برساند.
سردبیر سایت آلمانی در تحلیل خود نوشت:» مربی ها انتخاب های محدودی دارند، 
آیا باید چیزهایی که دارم حفظ کنم یا باید روی تمام موفقیتم ریسک کنم. توماس 
شاف )سرمربی سابق وردربرمن بین سال های 1999 تا 2013( همیشه این گونه بود 
که یا همه چیز را می خواست و یا هیچ چیز. کسی که جانشین او شد یعنی الکساندر 

نوری، نگاهی متفاوت دارد، او با چشمانش بازی می کند تا قلبش«.
در ادامه تحلیل آمده است:» وقتی تیم او سرانجام در برلین توانست دروازه حریف را 
باز کند، نوری تصمیم گرفت ساختار تیمش را دفاعی کند و خط حمله را تقویت نکرد. 
او فلورین کاینز، آگستین و فین بارتلز را بیرون کشید و به جای آنها فیلیپ بارگفرد، 
بلفوذیل و گوندورف را به میدان فرستاد. نوری از ریسک کردن دوری کرد و سعی 
داشت نتیجه را حفظ کند. او این کار را در بازی اول مقابل هافنهایم نیز انجام داد، 
جایی که سعی داشت نتیجه 0-0 را حفظ کند؛ ولی در نهایت 1-0 شکست خورد. در 
دیدار مقابل بایرن نیز با وجود این که آنها 2-0 عقب بودند، او تغییری در خط حمله 

تیمش ایجاد نکرد که نتیجه را تغییر دهد«. 
سردبیر سایت "دایش توبن" در پایان تحلیل خود به سرمربی ایرانی الاصل برای 
نتیجه بازی هفته چهارم هشدار داد و توصیه های خود را این گونه به گوش نوری 
رساند.» برای تیم نوری، کسب امتیاز مهم تر از هر چیزی بود، زیرا به بازیکنان اعتماد 
به نفس می داد و بالاتر از هر چیزی، حرفه ای گری تیم را نشان داد. معمولا این روند 
در نهایت رو به نتایج خوب پیش خواهد رفت؛ ولی در دراز مدت، ریسک نکردن، به 
خصوص در دیدارهای خانگی ممکن است دردسرساز شود. مقابل شالکه، وردربرمن 
باید برای پیروزی به میدان برود، آنها باید به ترس خود غلبه کنند و در این راه کار 
نوری خیلی بیشتر به چشم خواهد آمد، مردی که نشان داده می تواند با کنار گذاشتن 

ترس و بالا بردن ریسک پذیری مربی محبوب تر و موفق تری شود«.
وردربرمن در سه هفته ابتدایی بوندس لیگا با یک تساوی برابر هرتابرلین و دو 
شکست برابر هافنهایم و بایرن مونیخ در انتهای جدول قرار دارد و این هفته در خانه 
باید از تیم تازه اوج گرفته شالکه پذیرایی کند. جدالی که برای آینده آلکس نوری و 

شاگردانش از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است.

پاداش ویژه نفتی ها برای هر برد

دو بازیکن دیگر می روند؟
دو بازیکن تیم فوتبال نفت تهران در آستانه کنار گذاشته شدن از این تیم قرار دارند.

 بازیکنان نفت تهران در صورت کسب هر پیروزی در بازی های لیگ مبلغ یک 
میلیون تومان پاداش خواهند گرفت. این وعده ای است که مالکان جدید باشگاه نفت 
تهران به بازیکنان این تیم داده اند تا آنها با روحیه و انگیزه بهتری بازی های لیگ را 
ادامه دهند. * بعد از بازگشت دوباره علی کریمی به تمرینات نفت تهران 8 بازیکن این 
تیم کنار گذاشته شدند و این در حالی است که دو بازیکن دیگر هم در خطر اخراج 
قرار دارند. این نفرات هنوز نتوانسته اند در تمرینات نظر کریمی را به طور صددرصد 

جلب کنند و در صورت ادامه این روند از لیست تیم شان کنار گذاشته خواهند شد.
* به زودی سرپرست تیم فوتبال نفت مشخص خواهد شد تا در بازی با گسترش 
فولاد روی نیمکت این تیم بنشیند. این در شرایطی است که کریمی هنوز مربی 
بدنساز تیمش را انتخاب نکرده و علیرضا امامی فر به عنوان دستیار اول او  تمرینات 

تاکتیکی و بدنسازی را طراحی می کند.

نورافکن- باقری زوج محبوب منصوریان می شوند؟
زوج استقلال در پست هافبک دفاعی در بازی با گل گهر مقابل پارس جم در هفته 
ششم لیگ برتر هم در کنار هم به میدان می روند. در بازی های استقلال در لیگ برتر 
نورافکن و روزبه چشمی در پست هافبک دفاعی به میدان رفتند؛ اما مصدومیت منتظری 
و مجید حسینی باعث شد منصوریان مجبور شود در بازی با گل گهر از چشمی در پست 
دفاع وسط استفاده کند، پستی که کی روش برای آن او را به تیم ملی دعوت کرده بود. 
در این بازی امید نورافکن و فرشید باقری در پست هافبک دفاعی بازی کردند و در بازی 
با پارس جم هم همین دو بازیکن در این پست به میدان می روند. نورافکن در نیم فصل 
دوم گذشته به ترکیب استقلال اضافه شد و نمایش خوبی هم داشت؛ اما باقری با وجود 
دقایق کمی که برای این تیم بازی کرد، با توجه به گل های حساسی که در هفته های 
پایانی برای استقلال زد، مورد اعتماد منصوریان قرار گرفته است و با درخشش در بازی 

روز جمعه می تواند جایی در ترکیب ثابت برای خود دست و پا کند.

با پیگیری های فدراسیون؛ 

دیدار ایران- توگو نهایی شد
 فدراسیون فوتبال برگزاری بازی دوستانه با توگو را نهایی کرد اما مکان برگزاری 
بازی هنوز مشخص نیست. فدراسیون فوتبال طبق وعده ای که به کارلوس کی روش 
سرمربی تیم ملی داده بود اولین دیدار دوستانه تیم ملی بعد از مقدماتی جام جهانی را 
نهایی کرد.  درحالی که تا همین چند روز قبل برگزاری دیدار ایران با توگو نهایی نشده 
بود با پیگیری هایی که فدراسیون انجام داده است برگزاری این بازی در تاریخ 5 اکتبر 
برابر با 13 مهر نهایی شده است.  البته مکان برگزاری این بازی هنوز مشخص نیست. 
تیم ملی قرار است در روسیه کمپ آماده سازی داشته باشد و در تاریخ 18 مهر با تیم 
ملی این کشور بازی کند. شاید بازی با توگو نیز در روسیه باشد یا مکان در دیگر جای 
اروپا.  کی روش این روزها در حال برنامه ریزی برای این اردوی تدارکاتی است و شاید 

در روزهای آینده مکان برگزاری بازی ایران با توگو مشخص شود.

شجاعیان و ابراهیمی به بازی با پارس جنوبی 
جم می رسند؟

دو بازیکن مصدوم استقلال به صورت اختصاصی تمرین کردند.
 امید ابراهیمی و داریوش شجاعیان دو بازیکن مصدوم استقلال، روز )سه شنبه( در 
تمرین آبی های پایتخت حاضر شدند و زیر نظر کادر پزشکی به کارهای اختصاصی 
مشغول شدند. اگر نتایج تست پزشکی این دو بازیکن مثبت باشد آنها مجوز بازی برابر 
پارس جنوبی جم را خواهند داشت. البته این احتمال هم هست که منصوریان روی 
وضعیت این دو بازیکن ریسک نکند و ترجیح بدهد آنها را برای بازی حساس روز 
چهارشنبه مقابل ذوب آهن حفظ کند. از جمع مصدومان استقلال، مجید حسینی، 
سجاد شهباززاده و پژمان منتظری قطعا به بازی روز جمعه نخواهند رسید. استقلال 

روز جمعه ساعت 20 مهمان پارس جنوبی جم است.

کاپیتان ذوب آهن آماده بازی مقابل
 استقلال خوزستان

مهدی رجب زاده هافبک تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان می تواند تیمش را در دیدار 
با استقلال خوزستان همراهی کند. مهدی رجب زاده که به دلیل مصدومیت نتوانست 
در ترکیب اصلی ذوب آهن اصفهان در جام حذفی مقابل سپاهان اصفهان به میدان 
برود به آمادگی مطلوب بدنی رسیده است و می تواند هم تیمی هایش را برای بازی 
هفته ششم مقابل استقلال خوزستان همراهی کند. امیر قلعه نویی سرمربی ذوب آهن 
اصفهان با وجود مصدومیت اسماعیلی فر و حدادی فر باز هم نمی خواهد در استفاده 
از این بازیکن ریسک کند. از این رو بعید است کاپیتان اول ذوب آهن در ترکیب 
اصلی این تیم مقابل استقلال خوزستان به میدان برود. تیم فوتبال ذوب آهن، جمعه 

2۴شهریور میزبان استقلال خوزستان در ورزشگاه فولاد شهر اصفهان خواهد بود.

جام قهرمانان بزرگ جهان - ژاپن

پیروزی تیم ملی والیبال ایران برابر ایتالیا

مربی اسبق تیم ملی بوکس ایران سطح رقابت های بوکس قهرمانی جوانان کشور را 
بالا دانست و هماهنگی فدراسیون بوکس با برنامه های آیبا را راه حلی برای پیشرفت 

بوکس ایران اعلام کرد.
علی مظاهری، درباره سطح بیست و هشتمین دوره رقابت های بوکس قهرمانی 
جوانان ایران گفت: من در مراحل نیمه نهایی و فینال این مسابقه ها حضور داشتم و با 
مشاهداتی که داشتم می توان به آینده بوکس امیدوار بود. سطح رقابت ها قابل قبول 
بود و چهره های جدید به بوکس ایران معرفی شدند. البته باید بگویم که عده ای از 
این بوکسورها دیگر نمی توانند در رده جوانان مبارزه کنند و باید در سال بعد برای 

رده بزرگسالان مشت بزنند.
جوانان  رده  در  ایران  بوکسورهای  می شود  باعث  که  مسائلی  از  یکی  افزود:  او 
کمتر بدرخشند و بیاموزند، برنامه ریزهای ناهماهنگ فدراسیون ایران با برنامه های 
فدراسیون جهانی بوکس)آیبا( است. متأسفانه الان بحث فقط تعطیلی اردوها شده 
است که من هم با آن موافقم ولی باید بدانیم که چه دلیلی برای برگزاری اردوها 
وجود دارد. سن بوکسورهای جوان ما برای مبارزه در این رده بالا می رود و دلیل آن 
ناهماهنگی برنامه های فدراسیون ایران با آیبا است که باید هر چه زودتر فکری به 

حال این مسئله کرد.
ملی پوش سابق بوکس ایران اصلی ترین مشکل بوکس ایران را استفاده نادرست از 
منابع دانست و در این باره توضیح داد: خیلی از بوکسورهای ایران که در رده های 
سنی پایه مثل جوانان فعالیت می کنند به دلیل برنامه ریزی نامناسب از فعالیت مفید 
و مستمر در رده جوانان جا می مانند و تنها یک سال می توانند در این رده مبارزه 
کنند. اگر قرار است اردوهای مناسب را برای این رده ها برگزار کنیم که نیروی جوان 
را به بوکس بزرگسالان تزریق کنیم باید بوکسورهای خود را با برنامه ریزی دقیق در 
رده جوانان تربیت کنیم. اگر در اردوها پول خرج می کنیم بهتر است این پول را به 

درستی مصرف کنیم.
وی همچنین  با بیان اینکه همه خانواده بوکس باید دست به دست هم دهند تا 
این رشته در ایران پیشرفت کند، افزود: در حال حاضر باید به دنبال نقطه ضعف 
فدراسیون نباشیم که از روی لج و لجبازی با صحبت هایمان آن را بلرزانیم. فدراسیون 
سرپرست دارد و باید از او پیروی کرد تا موفق شود. ما بازی های آسیایی را در پیش 
داریم و باید به گونه ای رفتار کنیم که بوکس را در بازی های آسیایی معرفی کنیم. 
بوکس به سرمایه گذاری بیشتر و حمایت چندین برابری نیاز دارد تا بازهم بر روی 

پای خود بایستد.
مربی سابق تیم ملی بوکس ایران درباره اردوهای این تیم اظهار کرد: در ایران 
هیچ اردوی جامع و کاملی برای تیم های ملی بوکس وجود ندارد. باید اردوهای خود 
را هرچه زودتر  در رده های پایه با برنامه دقیق راه اندازی کنیم تا تیم  بزرگسالان 
پیشرفت کند اما این پیشرفت به زمان نیز نیاز دارد. هفت ماه است که خیمنز به 
ایران آمده است و در این هفت ماه یک اردوی خوب را شاهد نبوده ایم و هیچ بوکسور 
فیکسی وجود ندارد. در همه اردوها تعداد ملی پوشان متفاوت است و این نشان از 

عملکرد ضعیف در برگزاری اردوها است.
علی مظاهری در پایان افزود: من در رقابت های قهرمانی جوانان کشور شاهد بودم 
که تیم هایی مثل سیستان و بلوچستان، خوزستان وتوابع بر روی بوکسورهای خود 
کار کرده اند و نتیجه آن را هم دیدند. ولی ای کاش سعی کنیم با کمی دقت بیشتر 
از جوانان خود استفاده کنیم. من با مربی خارجی برای تیم ملی بزرگسالان مخالف 
نیستم اما به نظرم استفاده از مربیان خارجی در پایه بوکس قطعا تاثیرات مفید 
بیشتری نسبت به کار کردن در رده بزرگسالان خواهد داشت. بهتر است از مربی 
خارجی در رده های پایه استفاده کنیم و آن ها را به رقابت های برون مرزی بیشتری 

اعزام کنیم.

مظاهری: 

 باید با برنامه های آیبا پیش رفت

 تیم ملی والیبال ایران نخستین دیدار خود در مسابقات 
»جام قهرمانان بزرگ جهان« را با برتری برابر تیم صاحب 

نام ایتالیا به پایان برد تا برای حریفان خط و نشان بکشد.
نخستین دیدار تیم ملی والیبال ایران در جام قهرمانان 
بزرگ جهان از ساعت 11:10 دقیقه روز سه شنبه در سالن 
نیپون گایشی شهر ناگویا برابر تیم ملی ایتالیا آغاز شد که در 
پایان شاگردان کولاکوویچ با نتیجه 3 بر 2 حریف قدرتمند 

خود را شکست داد. 
ست اول: ایران ۲۵ - ایتالیا ۱۹ 

 در ست اول این دیدار شاگردان کولاکوویچ نمایش خوب 
و قابل قبولی داشتند و پس از آنکه وقت استراحت اول را 
از حریف بردند و تا وقت استراحت دوم هم پایاپای پیش 
رفتند، از امتیاز 16 به بعد فاصله را کمی بیشتر کردند و 
19 بر 17 هم از حریف پیش افتادند. نمایش خوب ملی 
پوشان ایران ادامه داشت و سرویس های خوب و عملکرد 
کم اشتباه باعث شد ست اول با برتری 25 بر 19 تیم ایران 

به پایان برسد. 
ست دوم: ایران ۲۳ - ایتالیا ۲۵

شروع ست دوم با برتری ایران همراه بود و سرویس های 
خوب ملی پوشان کشورمان باعث شد سه امتیاز از حریف 
پیش بیافتند و با همین برتری وقت استراحت اول را با 
برتری خودشان همراه کنند. با این حال در ادامه این ایتالیا 
بود که از وقت دوم استراحت کم اشتباه تر از قبل ظاهر 
شد در دفاع روی تور نمایش بهتری از حریف خود داشت. 
درحالی که دو تیم روی امتیاز 20 مساوی شدند و تا امتیاز 
23 هم در رقابتی پایاپای پیش رفتند اما ایتالیا توانست دو 

امتیاز بعدی را بگیرد و ست دوم را از آن خود کند.
ست سوم: ایران ۲۸ - ایتالیا ۲۶

تیم ملی ایتالیا که بعد از واگذاری ست اول کمی بهتر شد 
و با اشتباهات کمتری کار را پیش برد، پس از انکه گیم دوم 
را از ایران گرفت در ست سوم هم رقابتی نزدیک با شاگردان 
کولاکوویچ داشت و در سرویس ها بهتری عمل کرد اما از 
امتیاز 20 به بعد دو تیم کاملا نزدیک پیش رفتند و ایران 
با وجود اینکه دو امتیاز عقب بود اما در امتیاز 22 مساوی 
کرد. با این حال رقابت نزدیک دو تیم تا امتیاز 28 ادامه 
داشت و در نهایت این ایران بود که ست سوم را به سود 

خود تمام کرد.
ست چهارم: ایران ۲۹ - ایتالیا ۳۱

تاحدودی کار ملی  ایتالیا در ست چهارم  شروع خوب 
پوشان ایران را تحت تاثیر قرار داد. حریف اروپایی با سرعت 
دادن روی تور امتیازات خوبی را جمع آوری کرد و تا 13 بر 
9 هم از ایران پیش افتاد اما ملی پوشان کشورمان با تلاش 
زیادی که داشتند این فاصله را کمتر کردند و در امتیاز 17 
به این تیم رسیدند. در ادامه ایتالیا بازهم دو امتیاز پیش 
افتاد اما ایران در امتیاز 21 بازهم کار را به تساوی کشاند و با 
هوشیاری میلاد عبادی پور 23 بر 22 از حریف پیش افتاد 
اما بازهم دو تیم در امتیاز 2۴ مساوی شدند تا دوئل دوباره 
آغاز شود و در نهایت ایتالیا 31 بر 29 برنده شد تا کار به 

ست پنجم کشیده شود.
ست پنجم: ایران ۱۵ - ایتالیا ۱۱

ایتالیایی ها مثل سه ست قبلی شروع خوبی در ست پنجم 
داشتند و از ایران پیش افتادند اما بازهم رقابت دو تیم کاملا 
نزدیک دنبال شد تا اینکه ایران 8 بر 5 از حریف خود پیش 
افتاد و با دفاع خوب روی توپ میلاد عبادی پور و سرویس 
های خوب سعید معروف در نهایت ست پنجم را هم با 
پیروزی پشت سرگذاشتند و در نهایت برنده این بازی شدند. 
تیم ملی والیبال ایران امروز چهارشنبه در دومین دیدار 
خود به مصاف آمریکا می رود که این مسابقه نیز از ساعت 

11:10 دقیقه به وقت تهران شروع می شود.
غفور امتیازآورترین بازیکن ایران شد

قطر پاسور تیم ملی والیبال، امتیاز آورترین بازیکن ایران 
در بازی مقابل ایتالیا بود. تیم ملی والیبال ایران در نخستین 
بازی خود در مسابقات جام قهرمانان بزرگ با نتیجه 3 بر 2 
ایتالیا را شکست داد تا با روحیه ای مضاعف در بازی بعدی 
خود به مصاف آمریکا برود. بازیکنان ایران در این بازی، نصف 
حریف خود دچار اشتباه شدند و درخشش سعید معروف 
در ست پنجم از عوامل پیروزی آنها بودند.در پایان نخستین 
بازی، امیر غفور 22 و میلاد عبادی پور 21 امتیاز برای ایران 

و فیلیپو لانزا 23 امتیاز برای ایتالیا کسب کردند.
كولاكوویچ: نخستین شگفتی را رقم زدیم

سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: با پیروزی در بازی 
برابر ایتالیا نخستین شگفتی را رقم زدیم.

ایگور کولاکوویچ پس از پیروزی 3 بر 2 برابر ایتالیا در 
رقابت های جام قهرمانان بزرگ جهان اظهار داشت: ما 
برابر تیم بزرگی قرار گرفتیم که یکی از بهترین های اروپا 
محسوب می شود. ما در ابتدای امسال در لیگ جهانی 3 بر 
صفر نتیجه را به آنها واگذار کردیم، اما این فرصت را داشتیم 
که 3 بر یک به پیروزی برسیم که متاسفانه این شانس را 

از دست دادیم.
وی ادامه داد: به هر حال از کسب این پیروزی بسیار 
و  آمده ایم  ژاپن  به  رویا  و  امید  با  ما  هستم.  وشحال  خ
می خواهیم در هر بازی برابر یکی از تیم های قدرتمند جهان 
دست به یک شگفتی بزنیم. به هر حال امروز نخستین 
باید به مصاف تیم های  ادامه  شگفتی را رقم زدیم و در 
آمریکا، برزیل، فرانسه و ژاپن برویم و بازهم این فرصت را 

داریم که شگفتی خلق کنیم.
سرمربی تیم ملی والیبال ایران خاطرنشان کرد: آمریکا 
دارنده مدال برنز المپیک و برزیل هم دارنده مدال طلای 
المپیک است. ژاپن تیمی قدرتمند و البته میزبان این دوره 
از مسابقات است؛ آنها زمانی که در خانه بازی می کنند 
شرایط بسیار خوبی دارند. نباید فراموش کنیم که فرانسه 
هم قهرمان لیگ جهانی است. بنابراین هر روز فرصتی برای 

خلق شگفتی هستیم.
کولاکوویچ درمورد علت برتری ایران برابر ایتالیا، عنوان 
کرد: تفاوت بین تیم ما و ایتالیا این بود که آنها خطاهای 
زیادی را مرتکب شدند. در برخی صحنه ها آنها ریسکی بازی 
کردند و البته مدافعان آنها هم بسیار خوب ظاهر شدند. در 
مقابل ما هم دفاع خوبی داشتیم و از توپ های برگشتی هم 
به خوبی بهره بردیم. بازی های ما در لیگ جهانی موجب 
شد تا به این سطح برسیم. تمام ست های بازی نزدیک بود و 
من خیلی خوشحالم که پیروزی را به نام خود ثبت کردیم. 

معروف: در ست پنجم اشتباهات كمتری داشتیم
پنجم  ست  در  گفت:  ایران  والیبال  ملی  تیم  اپیتان  ک

اشتباهات کمتری داشتیم و توانستیم به پیروزی برسیم.
سعید معروف پس از پیروزی 3 بر 2 برابر ایتالیا در رقابت 
های جام قهرمانان بزرگ جهان درخصوص این مسابقه 
اظهار داشت: از اینکه مسابقات را با پیروی آغاز کردیم بسیار 
خوشحالم، چون این موضوع بسیار برای ما مهم بود. ما با 

فشار زیادی روبرو شدیم و در ست چهارم این فرصت را 
داشتیم که کار را تمام کرده و 3 بر یک برنده بازی شویم، اما 

این فرصت را از دست دادیم.
وی ادامه داد: در ست پنجم هم ما اشتباهات کمتری 
داشتیم و پیروز شدیم. در مجموع از عملکرد تیم راضی 

نیستم، چراکه معتقدم می توانیم والیبال بهتری ارائه کنیم.
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران خاطرنشان کرد: ما در لیگ 
جهانی شرایط بدی داشتیم و همین موضوع موجب شده 
بود تا فشار زیادی روی ما باشد. من مدت زیادی در تیم 
ملی بازی کردم و روزهای خوب و بد زیادی را دیده ام. تیم 
نوجوانان ما در مسابقات قهرمانی جهان مدال طلا را از آن 
خود کرد و ما هم در چند سال اخیر در رقابت های لیگ 
جهانی بازی کردیم. در حال حاضر با تیم های قدرتمند 
جهان بازی می کنیم و از آنها نکات زیادی را یاد می گیریم.
مرندی: دیدار با ایتالیا حساسیت ویژه ای داشت

ایتالیا  با  ایران گفت: مسابقه  والیبال  تیم ملی  یبروی  ل
حساسیت ویژه  ای برای بازیکنان ایران داشت و خدا را شکر 

که برنده میدان شدیم.
 مهدی مرندی پس از نخستین برد تیم ایران مقابل 
ایتالیا در جام قهرمانان بزرگ جهان، افزود: مسابقه اول 
در هر تورنمنتی سختی های خاص خود را دارد و این 
بازی نیز شرایط مشابهی از این نظر برای دو تیم ایران و 

ایتالیا داشت.
وی با بیان اینکه تیم ایران در بازی اول در هفته نخست 
لیگ جهانی سال 2017 برابر ایتالیا سه بر صفر مغلوب شده 
بود، گفت: به همین دلیل این دیدار حساسیت ویژه ای برای 

بازیکنان ایران داشت. خدا را شکر که فاتح میدان شدیم.
لیبروی تیم ملی والیبال ایران درباره تاثیر این برد برای 
مسابقه با آمریکا در روز دوم جام قهرمانان بزرگ جهان 
گفت: هر مسابقه شرایط خاص خود را دارد اما به یقین 
پیروزی ها در افزایش روحیه و انگیزه بازیکنان برای تداوم 

روند موجود تاثیر گذار است.
وی ادامه داد: خوشبختانه تیم ملی والیبال ایران از هنگام 
حرکت از تهران از روحیه خوب و شادابی برخوردار است و 
با شکست ایتالیا انگیزه مضاعف به دست آوردیم که مقابل 

آمریکا با تمام توان به میدان برویم.
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دو باشگاه استقلال و پرسپولیس پس از سال ها پیگیری برای گرفتن حق فروش بلیت به هوادارانشان در آستانه رسیدن به خواسته ای 
هستند که می تواند اوضاع شان را بهتر کند.

 »بلیط فروشی« و یا بهتر است بگوییم »نحوه بلیط فروشی«، معضل این روزهای دو باشگاه استقلال و پرسپولیس است. این دو باشگاه 
که سالیان سال است پرهوادارترین باشگاه های ایران و یکی از پرهوادارترین باشگاه های آسیا محسوب می شوند، مدتهاست به نحوه بلیط 
فروشی، سهم خودشان از بلیط فروشی و نحوه رسیدن به حق و حقوق شان معترض هستند. استقلال و پرسپولیس حق دارند خواهان 

حق خود از بلیط فروشی که سهل الوصول ترین راه درآمدزایی شان است باشند.
فدراسیون فوتبال طی یک رویه سنتی بلیط فروشی را سالها از طریق سازمان لیگ و به شیوه ای کاملا سنتی انجام می داد. این شیوه از 
چند سال پیش به سوی الکترونیکی شدن سوق پیدا کرد. اما گماردن یک واسطه بین سازمان لیگ و باشگاه ها به عنوان پیمان کار، سر و 
صدای این دو باشگاه که عمده ترین سهم را از فروشی بلیط در فوتبال ایران دارند را در آورد. سهم گزاف شرکت واسطه برای فروش بلیط ها 

با شیوه های الکترونیکی و کاملا متداول و ساده اولین جرقه های نارضایتی سرخابی ها از نحوه بلیط فروشی را زد. 
سهم شرکت واسطه در این راه آنقدر زیاد و غیرمتعارف بود که چنین تصور می شد درآمد حاصله از واسطه گری در این شرکت از درآمد 
خود باشگاه های استقلال و پرسپولیس هم بیشتر باشد. نحوه بازگشت همان اندک سهم دو باشگاه از خزانه های فدراسیون به حساب های 
بانکی این دو باشگاه سود حاصله از تاخیر وصول این مبلغ و ده ها دلیل دیگر مدیران سرخابی را بر آن داشت تا این روزها در یک جبهه واحد 
مقابل فدراسیون قرار گرفته و با رسیدن به هماهنگی در این زمینه فدراسیون را وادار به واگذاری بلیط فروشی بازی های خانگی شان نمایند.

سرخابی ها معتقدند در صورت واگذاری فروش بلیط به باشگاه شان؛
1- ابهامات در مورد تعداد بلیط های فروخته شده کاملا از بین می رود و مثلا در ورزشگاهی که تخمین زده می شود 50 هزار تماشاگر به 

آن وارد شده، تعداد تماشاگر ۴0 هزار نفر اعلام نمی شود تا در محاسبه بلیط فروشی تاثیر داشته باشد.
2- همان مبلغ حاصله از بلیط فروشی بلافاصله و به صورت مستقیم به حساب های بانکی باشگاه ها واریز می شود نه این که در حساب های 

دیگر مربوط به شرکت واسطه و سپس سازمان لیگ دپو شده و بعد از ماه ها به حساب باشگاه ها واریز گردد. 
3- در صورت فروش بلیط به صورت مستقیم از سوی باشگاه ها، دیگر مبلغ گزافی )35 درصد حاصله از فروش بلیط( به شرکت واسطه 
نخواهد رسید و تمامی مبلغ حاصل از بلیط فروشی نصیب باشگاه ها خواهد شد. بدیهی است که 35 درصد حاصله از بلیط فروشی دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس در طول یک فصل مبلغ گزافی است که خود این مبلغ می تواند بخش اعظمی از مشکلات مالی این دو 

باشگاه را حل نماید.
همه این ها باعث می شود تا مدیران استقلال و پرسپولیس این روزها جدی تر از همیشه خواهان واگذاری بلیط فروشی بازی های خانگی 

شان شده و جلسات متعددی هم در همین رابطه با مسئولین مربوطه برگزار کنند.
به احتمال زیاد به زودی و پس از بازگشت پرسپولیس از سفر امارات مدیران دو باشگاه جلسات مشترک دیگری با مسئولین ذیربط برگزار 

می کنند تا راهکارهای این دوباشگاه برای واگذاری نحوه واگذاری بلیط فروشی به خودشان بیشتر مورد بررسی قرار گیرد. 

اتفاقی که به زودی رخ خواهد داد؛

چرا استقلال و پرسپولیس دنبال بلیت فروشی برای تیم هایشان هستند؟
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بهترین گیاهان دارویی برای سرکوب اشتها 
آیا هنگامی که به اندازه کافی غذا خورده اید و معده شما پر است باز هم هوس های 
غذایی به سراغ شما می ایند؟ زیاد نگران نباشید، زیرا شما تنها فردی در جهان نیستید 
که این شرایط را تجربه می کند. افزایش اشتها چالش بزرگی برای بسیاری از مردم جهان 
است. این شرایط می تواند به واسطه عوامل مختلفی مانند استرس، کمبود مواد مغذی، 

مصرف کم فیبر و خستگی شکل بگیرد. 
افزایش مصرف فیبر یکی از ساده ترین روش ها برای کاهش اشتها و پیشگیری از 
پرخوری محسوب می شود. اما این اقدام ممکن است برای کنترل اشتها کافی نباشد. و 
بر همین اساس است که به استفاده از گیاهان دارویی نیاز خواهید داشت. برخی گیاهان 
دارویی هورمون های گرسنگی را متعادل می سازند و احساس سیری را تقویت می کنند. 
برخلاف قرص های لاغری، گیاهان دارویی دارای مواد تشکیل دهنده مصنوعی نبوده و 

در بیشتر موارد اثرات جانبی خاصی ندارند. 
چای یربا ماته 

چای یربا ماته به صورت گسترده در آمریکای جنوبی مصرف می شود. این نوشیدنی 
حاوی مواد مغذی و آنتی اکسیدان هایی است که عملکرد ذهنی، گوارش، و سطوح انرژی 
را بهبود می بخشند و اشتها را کنترل می کنند.  نتایج یک مطالعه که روی حیوانات 
صورت گرفت نشان داد که چای ماته احساس پری را تقویت می کند، که در نتیجه آن 
مصرف غذا کاهش می یابد.  مطالعه ای دیگر نیز نشان داد، شرکت کنندگانی که عصاره 
یربا ماته مصرف کرده بودند در مقایسه با گروه کنترل که دارونما دریافت کرده بودند، غذای 

کمتری مصرف کردند. 
عصاره چای سبز 

چای سبز یکی از سالم ترین نوشیدنی های جهان است و شواهدی وجود دارند که 
نشان می دهند می تواند اشتها را نیز سرکوب کند.  مطالعه ای که طی یک بازه زمانی 
12 هفته ای انجام شد، نشان داد که مصرف 857 میلی گرم عصاره چای سبز در روز 
می تواند سطوح گرلین )هورمون گرسنگی( را کاهش دهد. همچنین، شرکت کنندگان 
کاهش هرچه بیشتر وزن خود و بهبود سطوح کلسترول را تجربه کردند.  باید به این نکته 
اشاره داشت که مصرف بیش از اندازه چای سبز می تواند موجب سردرد، یبوست، و دیگر 
اثرات منفی شود. اما اگر روزانه چهار تا شش فنجان چای سبز می نوشید، جای نگرانی 

وجود ندارد. 
روغن اساسی گریپ فروت 

آیا می دانستید که گریپ فروت یک ماده غذایی چربی سوز محسوب می شود؟ گریپ 
فروت حاوی ترکیباتی است که سوخت و ساز را بهبود می بخشند و اشتها را تنظیم می 
کنند.  به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،پژوهش ها نشان داده اند که روغن اساسی 
گریپ فروت می تواند به سرکوب اشتها و کاهش وزن کمک کند. رایحه روغن اساسی 
گریپ فروت می تواند هوس های غذایی را کاهش دهد و احساس پری را تقویت کند. 
شما می توانید به مدت حداقل 15 دقیقه در هفته خود را در معرض این رایحه قرار دهید. 

زعفران 
زعفران یک ادویه نارنجی رنگ است که از گلی به نام Crocus Sativus تهیه می شود. 
زعفران از گذشته های دور برای مقاصد پزشکی و آشپزی مورد استفاده قرار می گرفته 
است.  پژوهش ها نشان داده اند که عصاره زعفران می تواند مصرف تنقلات و میان وعده 
ها را کاهش دهد و خلق و خو را بهبود ببخشد. همچنین، این مساله ثابت شده است که 

زعفران توانایی مبارزه با افسردگی و غذا خوردن های احساسی را دارد. 
شما می توانید با افزودن این ادویه به غذای خود یا مصرف عصاره زعفران از فواید آن 

بهره مند شوید. 
كپسایسین 

کپسایسین ترکیبی است که در فلفل های چیلی یافت می شود. این ترکیب به واسطه 
ویژگی های تسکین دهنده درد خود شناخته شده است. اما کپسایسین می تواند به کاهش 

وزن و مدیریت دیابت نیز کمک کند.
نتایج مطالعات صورت گرفته نشان داده اند که ترکیب کپسایسین و چای سبز می تواند 
گرسنگی را سرکوب کند و احساس سیری را افزایش دهد.  در پایان، باید به این نکته 
اشاره داشت که برخی از این گیاهان دارویی می توانند دارای اثرات جانبی منفی، به ویژه 
برای زنان باردار و مادرانی که به نوزاد خود شیر می دهند، باشند. بر همین اساس، پیش از 

استفاده از آنها با پزشک خود مشورت کنید.

ارتباط این مواد شیمیایی غذایی با چاقی 
طی مطالعه ای جدید پژوهشگران با استفاده از تکنیکی جدید به بررسی نقش مواد 

شیمیایی رایج در غذاهای مصرفی ما در چاقی اقدام کرده اند. 
این نخستین مطالعه ای محسوب نمی شود که مواد شیمیایی غذایی را با چاقی پیوند 
داده است، اما نخستین مطالعه ای است که از سلول های بنیادی انسان برای مطالعه اثرات 
آنها استفاده کرده است. دو نکته جالب توجه درباره این روش پژوهشی جدید وجود دارند 

که باید از آنها آگاه باشید: 
با استفاده از سلول های بنیادی انسان، پژوهشگران نیازی به انجام آزمایش روی حیوانات 
نداشته اند. این روش بسیار دقیق تر و مقرون به صرفه تر از آزمایش های حیوانی محسوب 

می شود. این یک پیروزی هم برای علم و هم برای حیوانات است. 
همچنین، پژوهشگران می توانند از این روش به جای آزمایش های حیوانی برای بررسی 

چگونگی تاثیرگذاری مواد شیمیایی دیگر روی سلامت انسان استفاده کنند. 
مواد شیمیایی غذایی و چاقی 

پژوهشگران از افراد بزرگسال نمونه های خون گرفته و سلول ها را به سلول های بنیادی 
تبدیل کردند، که از آنها برای رشد نوعی بافت که در روده وجود دارد و بافت مغزی که 
اشتها و سوخت و ساز ما را کنترل می کند، استفاده کردند. سپس، پژوهشگران این سلول 
ها را در معرض سه ماده شیمیایی غذایی رایج قرار دادند تا دریابند چه رخ خواهد داد. مواد 

مورد نظر آنها شامل موارد زیر بودند: 
بوتیل هیدروکسی تولوئن )BHT( - یک ماده نگهدارنده که در غلات صبحانه، کراکرها، و 

دیگر غذاهای بسته بندی شده قابل نگهداری روی قفسه فروشگاه ها وجود دارد. 
پرفروفیوک تانیک اسید )PFOA( - احتمالا با این ماده به عنوان یکی از مواد شیمیایی 
مورد استفاده در بسیاری از برندهای ظروف آشپزی نچسب آشنا هستید. همچنین، از 
پرفروفیوک تانیک اسید در بسته بندی مواد غذایی برای جلوگیری از نشت غذاهای چرب 
استفاده می شود. پرفروفیوک تانیک اسید یک افزودنی نیست و طی پخت و پز یا از بسته 

بندی وارد غذا می شود. 
تری بوتیل تین )TBT( - یک آلاینده که در غذاهای دریایی تجمع می کند. همانند 
پرفروفیوک تانیک اسید، شرکت ها به صورت مستقیم این ماده را به غذای دریایی اضافه 
نمی کنند. تری بوتیل تین یک ماده شیمیایی است که در رنگ ها و محصولات مورد 
استفاده برای تمیز نگه داشتن قایق ها استفاده می شود. تری بوتیل تین آب را آلوده می 
کند، که به نوبه خود، آلودگی ماهی ها، نرم تنان و دیگر آبزیان دریایی مورد استفاده مردم 

را در پی دارد. 
پژوهشگران دریافتند که این مواد شیمیایی همگی با هورمون هایی که از روده به مغز 
ما منتقل می شوند، تداخل ایجاد می کنند. همچنین، آنها به بخش هایی از سلول ها 
که برای سوخت و ساز بدن ما عواملی کلیدی هستند، آسیب وارد می کنند. همچنین، 
شواهدی وجود دارد که این اثر می تواند از مادر باردار به جنین وی منتقل شود، به معنای 
آن که مصرف غذای حاوی این مواد شیمیایی ممکن است بر سوخت و ساز فرزند شما 

نیز تاثیرگذار باشد. 
چرا این روش اهمیت دارد؟ 

این تکنیک سلول بنیادی برای آزمایش و ایمنی مواد شیمیایی غذایی ارزان تر و اخلاقی تر 
از روش هایی است که تا پیش از این مورد استفاده قرار می گرفتند. هزاران ماده شیمیایی 
وجود دارند که توسط سازمان غذا و داروی آمریکا و پس از آزمایش های بسیار کم و 
کوچک زیر عنوان »به طور کلی بی خطر تشخیص داده شده« )GRAS( طبقه بندی 
شده اند، که این آزمایش ها نیز بیشتر توسط شرکت های تولید کننده مواد شیمیایی 

انجام شده اند. 
پژوهشگران امیدوارند که روش آنها تصویری دقیق تر از چگونگی تاثیر مواد شیمیایی بر 
بدن ما ارائه کند. به گفته آنها، با آزمایش این مواد شیمیایی روی بافت های انسانی واقعی 
در آزمایشگاه، ما به طور بالقوه می توانیم ارزیابی هایی ساده تر و مقرون به صرفه تر نسبت 

به گذشته داشته باشیم.

خطر ابتلا به بیماری ریوی با مصرف مداومِ 
سفیدکننده ها

پزشکان هشدار می دهند که استفاده مرتب از سفیدکننده ها و دیگر ضدعفونی کننده های 
متداول با خطر ابتلا به بیماری کشنده ریوی مرتبط است.

به گزارش ایسنا، طبق مطالعه انجام گرفته روی بیش از 55 هزار پرستار در آمریکا 
مشخص شد استفاده از مواد ضدعفونی کننده با خطر فزاینده ابتلا به بیماری مزمن 

انسدادی ریه مرتبط است.
در این بررسی آمده است افرادی که این محصولات را تنها یک بار در هفته مصرف 
می کنند 32 درصد بیشتر در معرض ابتلا به این بیماری ریوی هستند.در انگلیس حدود 
یک میلیون و 200 هزار نفر به بیماری مزمن انسدادی ریه مبتلا هستند و نزدیک به 
25 هزار نفر سالانه در انگلیس به دلیل ابتلا به آن جان خود را از دست می دهند.نتایج 
مطالعات پیشین نیز حاکی از آن است که استفاده از مواد ضدعفونی کننده خطر فزاینده 

بروز مشکلات تنفسی همچون آسم را افزایش می دهد.
 هر چند این مطالعه اولین بررسی است که به تعیین ارتباط بین بیماری مزمن 
 )quats( انسدادی ریه با مواد شوینده خاصی به نام ترکیب های آمونیوم چهار عنصری
پرداخته است.به گزارش روزنامه گاردین، کارشناسان انگلیسی با بیان اینکه میزان قرار 
گرفتن پرستاران در معرض مواد ضدعفونی کننده از طریق پرسشنامه و فاکتورهای 
دیگر مورد ارزیابی قرار گرفت یادآور شدند: در این بررسی ها مشخص شد پرستارانی که 
از این مواد حداقل یک بار در هفته استفاده می کنند در معرض فزاینده ابتلا به بیماری 

مزمن انسدادی ریه هستند.

علمی و سلامت 
چهار شنبه -بیست ودوم شهریور ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4375

 

ربات کپسولی جان انسانها را نجات می دهد

یک گروه از محققان چینی، با استفاده از اصولی 
مشابه با نیروگاه های برق آبی بزرگ، یک نانوژنراتور 
کوچک ایجاد کرده اند که می تواند به طور بالقوه در 
داخل رگ جای گرفته و از جریان خون برق تولید 

کند.
محققان دانشگاه "فودان" در حال حاضر یک نوع 
جدید از دستگاه تولید برق را بر اساس مجموعه ای 

از نانولوله های کربنی پیچیده شده در اطراف هسته 
پلیمری ایجاد کرده اند که برق توسط آنچه تیم به آن 
"نانو ژنراتورهای سیال فیبر شکل")FFNG( می خواند 

تولید می شود.
توربین های  سوئیسی  محققان   ،2011 سال  ر  د
نظری  لحاظ  به  که  دادند  توسعه  را  وچکی  ک
می توانستند در داخل یک شریان انسانی قرار بگیرند و 

از طریق جریان خون مقدار کمی از برق را تولید کنند.
با این حال، این توربین ها سبب ایجاد لخته های 
خون کشنده می شد که همین امر تا حدودی باعث 

کاهش مصرف آن شد.
دانشمندان می گویند: "در این روش جدید برق از 
حرکت نسبی بین FFNG و محلول حاصل می شود. 
دو لایه الکتریکی در اطراف فیبر ایجاد شده و سپس 
محلول جریان یافته، توزیع بار الکتریکی متقارن را 
تحریف کرده و یک گرادیان الکتریکی در امتداد محور 
طولی تولید می کند." دقیقا مشخص نیست که چه 
میزان نیرویی توسط این دستگاه تولید می شود، اما 
دانشمندان ادعا می کنند که میزان نیروی تولید شده 
توسط این دستگاه در مقایسه با سایر دستگاه های 
تولید برق بسیار بالا است و تبدیل انرژی کارآمد آن 
بیش از 20 درصد است. این تکنولوژی هنوز در مراحل 
اولیه خود قرار دارد اما محققان می گویند که ایمپلنت 
این دستگاه بر روی قورباغه ها موفقیت آمیز بوده است 
ایمپلنت های  به  برای نیرودهی  و می تواند یک روز 

پزشکی در بدن انسان مورد استفاده قرار گیرد.

تولید برق از جریان خون!

محققان دانشگاه ام آی تی موفق به طراحی ربات کوچکی در ابعاد یک کپسول 
شده اند که پس از خورده شدن و ورود به درون بدن باز شده و جان انسان را نجات 

می دهند.
ربات یادشده از نظر ساختاری بر مبنای اصول اوریگامی طراحی شده و مهم ترین 
کارکرد آن شناسایی اشیای خطرناک بلعیده شده توسط انسان ها مانند سکه یا 

باتری های کوچک ساعت، دربرگیری آنها و خارج کردن آنها از بدن است.
این ربات کپسولی به محض بلعیده شدن بازشده و فعالیت خود را آغاز می کند. 
حرکت ربات یادشده در محیط اطراف با استفاده از نیروی محرکه مایعات در جریان 
در شکم انسان و همین طور توانایی آن در تقلید از حرکات کرم ها صورت می گیرد.

همه ساله تنها در آمریکا 3500 باتری ساعت توسط افراد مختلف بلعیده می شوند 
و این ربات کپسولی می تواند جان افرادی که چنین اشتباه مرگباری را مرتکب 

شده اند، نجات دهد.

تلویزیون لیزری با نمایشگر ۱۰۰ اینچی 
رونمایی شد

یک شرکت تولید کننده دستگاه های الکترونیکی از یک تلویزیون لیزری با صفحه 
نمایشگر 100 اینچی به قیمت 10 هزار دلار رونمایی کرده است.

 شرکت هایسنس از نسخه اصلاح شده Laser TV خود رونمایی کرده است. 
 100L8D Laser این دستگاه با قیمت 10 هزار دلار عرضه می شود. به هرحال
TV جدید شبیه یک پرژکتور با طیف انتشار نور کوتاه است. البته سیستم 
آن نیز پروژکتوری است اما این دستگاه دارای تیونر تلویزیون و بلندگوهای 

داخلی است.
بخش اصلی این تلویزیون دستگاهی مجهز به  لنزهای پرتاب فوق العاده کوتاه 

است که زیر یک نمایشگر 100 اینچی بدون لبه بلک دیاموند قرار می گیرد.
منبع نور لیزر دستگاه نیز قابلیت کارکرد 20 هزار ساعت را دارد. صفحه نمایشگر 
پروژکتور نیز رویه ای مات دارد بنابراین نور منابع خارجی روی آن منعکس نمی 
شود. همچنین این نمایشگر از تلویزیون هایی با ابعاد مشابه سبکتر است. بنابراین 

برای نصب آن روی دیوار مشکلی وجود نخواهد داشت.
همچنین نیازی نیست هیچ سیمی وارد دیوار شود یا منبع برقی پشت نمایشگر 

فراهم شود.

این ژاکت با دما تغییر رنگ می دهد
یک شرکت آمریکایی ژاکتی تولید کرده که همراه تغییر دما رنگ آن تغییر 

می کند.
 شرکت استون آیسلند در آمریکا همیشه در پی ترکیب مد و فناوری بوده است.

اکنون این شرکت ژاکتی تولید کرده که با توجه به دما تغییر رنگ می دهد.
این لباس Ice Knit نامیده می شود. لایه خارجی لباس از نوعی نخ حساس 

به گرما و لایه داخلی آن از پشم خالص تولید شده تا کاربر خود را گرم نگه دارد.
این ژاکت در سه مدل »زرد تا نارنجی« و »سبز زمردی تا سبز ارتشی« و »عاجی 

رنگ تا طوسی« عرضه می شود.

پوست و برگ 
۹ میوه و سبزی 
را به هیچ وجه 

دور نریزید!

تیمی از محققان دانشگاه تربیت مدرس در حال طراحی دستگاه شبیه ساز خودرو به 
منظور بررسی سوانح رانندگی و عوامل روان شناختی بروز تصادفات هستند.

محمد رستمی، مجری طرح در گفت وگو با ایسنا،  با اعلام این خبر اظهار کرد: با 
توجه به اینکه دانشگاه تربیت مدرس به عنوان قطب سامانه های شبیه ساز شناخته شده 
است، پروژه شبیه ساز خودرو به تیمی از محققان دانشگاه تربیت مدرس سپرده شد. 
وی افزود: اجرای این پروژه از اوایل تابستان کلید خورد که به احتمال زیاد بهمن ماه 
امسال افتتاح می شود. رستمی با بیان اینکه این شبیه ساز رانندگی مباحث روانشناختی 
را بررسی می کند، ادامه داد: این شبیه ساز مواردی همچون ضربان قلب، تاثیر سن راننده 
در نحوه رانندگی، مقدار اکسیژن در خون و عکس العمل فرد نسبت به عوامل محیطی را 
می سنجد و حرکات راننده را تخمین می زند.وی تصریح کرد: از طرفی نقاط سانحه ساز 
جاده ها را نیز بررسی می کند. در واقع جاده های با بیشترین سانحه ها را شبیه سازی 
کردیم تا از این طریق علل بروز تصادفات را در جاده مورد نظر بررسی کنیم. رستمی با 
بیان این اینکه آموزش رانندگی سهم کمی در این شبیه سازی دارد، یادآور شد: پیش از 
این دستگاه شبیه سازی برای آموزش رانندگی تهیه شده بود، از این رو در این دستگاه 
به بررسی سوانح رانندگی و عوامل روان شناسی بروز تصادفات می پردازیم. مجری طرح 

تاکید کرد: این شبیه ساز می تواند از بروز تصادفات رانندگی جلوگیری کند.

محققان پژوهشگاه رویان موفق شدند طی تحقیقاتی 
اثبات کنند که سلول های عامل ابتلا به آلزایمر در افراد 

با سلول های ابتلا به بیماری »دو قطبی« یکی هستند.
دکتر کوروش شاه پسند عضو هیات علمی پژوهشگاه 
رویان در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به آخرین یافته 

های خود در خصوص بیماری آلزایمر و بیماری »دو 
قطبی« اظهار داشت: بعد از چندین سال تحقیقات و 
آزمایشات روی بیماری الزایمر و ارتباط آن با سایر بیماری 
ها به نتیجه رسیدیم که عامل از بین بردن سلول های 
مغزی در دیابت بر اثر استرس از قند بالا، در مغز بیماران 
تشکیل می شود و باعث مرگ سلول های مغزی نیز 

می شود.
شاه پسند خاطر نشان کرد: تاکنون مشخص نبوده که 
چه عاملی منجر به از بین بردن سلول های مغزی طی 
دیابت می شده که ما در این پروژه موفق شدیم این عامل 
را بیابیم. در واقع می توان گفت افرادی که مبتلا به دیابت 
هستند ابتلا به آلزایمر در آنها شایع تر است بگونه ای که 

آلزایمر دیابت تیپ 3 لقب گرفته است.
عضو هیات علمی پژوهشگاه رویان در ادامه به آخرین 
یافته خود در خصوص بیماری آلزایمر گفت: با تحقیقاتی 
که روی سلول های بیماری »دوقطبی« داشتیم متوجه 
شدیم که عامل سلولی بروز آلزایمر در افراد با عامل سلولی 

بروز بیماری دو قطبی یکی است.

وی با بیان اینکه این پروژه در راستای واکسینه کردن 
افراد در برابر آلزایمر است، گفت: عاملی در مرگ سلول 
های عصبی دخیل هستند که در الزایمر دخیل هستند؛ 
در واقع می توانیم روش درمانی یا واکسینه کردن برای 

آلزایمر را برای بیماری دو قطبی نیز به کار بگیریم.
به گفته این محقق، اختلال دوقطبی )یا شیدایی-
افسردگی( نوعی اختلال خلقی و بیماری روانی است. 
افراد مبتلا به این بیماری دچار تغییرات شدید خلق 
می شوند. اختلال دو قطبی به صورت معمول در آخر 
دوره نوجوانی یا اوائل دوره بزرگسالی تظاهر پیدا می کند.

که  دارد  مختلفی  انواع  بیماری  این  داد:  ادامه  وی 
مهمترین انواع آن اختلال دو قطبی نوع یک و نوع دو 
است. این اختلال از نوجوانی به بعد این بیماری در افراد 

ظهور و بروز می کند.
شاه پسند در خصوص این تحقیقات که ارتباط الزایمر 
ا بیماری دو قطبی است گفت: این پروژه در محیط  ب
سلولی به اثبات رسیده و می بایست در محیط حیوانی و 

انسانی هم آزمایش شود.

بررسی سوانح رانندگی با دستگاه شبیه ساز ساخت محققان دانشگاهی

رابطه آلزایمر و بیماری »دوقطبی« کشف شد

بسیاری از ما پس از مصرف گوشت یا پالپ میوه بخش های دیگر آن را روانه سطل 
زباله می کنیم. اما این کار می تواند دسترسی به برخی منابع غذایی ارزشمند را از 

بین ببرد.
بخش های دیگر میوه ها، به ویژه پوست آنها نیز می توانند منابع خوبی برای مواد 

مغذی مورد نیاز بدن انسان باشند.
پوست مركبات

بسیاری از ما پس از گرفتن آب لیمو پوست آن را دور می اندازیم. اما پژوهش های 
صورت گرفته موارد استفاده جالب نوجهی را برای پوست لیمو نشان داده اند. همچنین، 
برخی فواید تغذیه ای چشمگیر در پوست لیمو پنهان شده اند. دو قاشق غذاخوری 
پوست لیمو می تواند حاوی سه گرم فیبر باشد، پنج برابر ویتامین C بیشتر نسبت به 
پالپ این میوه داشته باشد، و منبع خوبی برای ویتامین ها و مواد معدنی اساسی دیگر 
 ،A ویتامین ،B5 ویتامین ،B6 از جمله ریبوفلاوین، تیامین، نیاسین، فولات، ویتامین

کلسیم، آهن، پتاسیم، روی، و منیزیم باشد. 
پوست موز 

بیشتر ما بدون این که توجهی به پوست نرم موز داشته باشیم، تنها از بخش داخلی 
این میوه استفاده می کنیم. موز حاوی تریپتوفان است که ترشح سروتونین، هورمون 
شادی، را بهبود می بخشد، از این رو به بهبود خلق و خو و محرک های عصبی کمک 
می کند. به منظور استفاده از پوست موز، میوه های رسیده را انتخاب کنید. پوست موز 
رسیده نرم تر، نازک تر و خوشمزه تر است. پوست موز را به مدت حداقل 10 دقیقه بپزید 
یا بجوشانید. شما می توانید آن را به اسموتی ها، سرخ کردنی ها یا سوپ ها اضافه کنید 
یا آن را به صورت پوره درآورده و به مافین یا خمیر کیک اضافه کنید. روش ساده دیگر 

برش زدن موز به همراه پوست و پختن آن است. 
پوست و دانه های هندوانه 

هندوانه میوه ای خوشمزه و مفید است که به واسطه محتوای بالای آب خود موجب 
طراوت و سرزندگی انسان می شود. در شرایطی که بخش داخلی قرمز رنگ هندوانه 

حاوی مواد مغذی مختلفی است، اما پوست و دانه های این میوه نیز حاوی مواد مغذی 
قدرتمندی هستند. از بخش سفید رنگ پوست هندوانه می توانید در پخت و پز 
استفاده کنید. این بخش حاوی اسید آمینه اسید سیترولین است، که پس از تبدیل 
شدن به آرژینین به بهبود گردش خون، افزایش جریان خون، بهبود سلامت قلب، 
تقویت سیستم ایمنی، افزایش میل جنسی، و کاهش خستگی عضلانی کمک می کند. 
همچنین، این بخش دارای ویتامین های C و B6 است، که به تقویت سیستم ایمنی 
کمک می کنند. قسمت سفید پوست هندوانه را می توانید به اسموتی ها اضافه کنید، 
آن را برش زده و به سالاد میوه یا سالسا اضافه کنید، به همراه سیب زمینی و هویج 
در سوپ ترکیب کنید، یا از آن ترشی درست کنید. دانه های هندوانه را نیز می توانید 

پس از بو دادن استفاده کنید. 
ساقه های بروكلی 

ساقه های بروکلی حاوی سولفورافان هستند، که یک ماده شیمیایی گیاهی آنتی 
اکسیدان با ویژگی های ضد التهابی است، از سلول ها در برابر آسیب DNA محافظت 
می کند، مواد سرطان زا را غیر فعال می کند و تشکیل رگ های خونی تومور را مهار 
می کند. شما می توانید ساقه های بروکلی را به اشکال مختلف در سالادها استفاده 
کنید. اگر با سبزیجات خام میانه خوبی ندارید می توانید آنها را بپزید، بخارپز کنید، یا 
کباب کنید. ساقه های بروکلی را می توانید به سوپ اضافه کنید یا به صورت پوره در 

سس، پستو، حمص، یا غذای کودک استفاده کنید. 
مغز آناناس 

از مغز آناناس می توان در دستورالعمل های مختلف استفاده کرد، زیرا مقدار فراوانی 
از ویتامین ها و مواد معدنی در آن پنهان شده اند. آناناس حاوی بروملین است، که 
یک آنزیم گوارشی پروتئینی محسوب می شود. آناناس از ویژگی های ضد التهابی سود 
می برد و می تواند التهاب سینوس و بینی را کاهش دهد و به کاهش درد عضلانی و 
ورم مفاصل کمک کند. همچنین، آناناس دارای ویژگی های ضد انعقادی است. از مغز 
آناناس می توانید در سالادها، اسموتی ها یا به همراه آب یا چای استفاده کرد تا افزون 

بر بهره مندی از مواد مغذی، عطر و طعم بهتری به آنها ببخشید. همچنین، می توانید 
مغز آناناس را به تکه های ریز خرد کرده و آن را به سرخ کردنی ها اضافه کنید، در 
روغن زیتون غوطه ور کنید، به ماست یونانی اضافه کنید تا یک دسر شکل بگیرد، یا از 

آن برای مزه دار کردن غذای دریایی استفاده کنید. 
پوست پیاز 

پوست پیاز از محتوای بالای کوئرستین سود می برد، که این ماده مغذی گیاهی در 
مبارزه با التهاب، کاهش فشار خون، پیشگیری از تشکیل پلاک در شریان ها، و حفظ 
سلامت قلب موثر است. پیازهای قرمز حاوی کوئرستین بیشتری نسبت به نمونه های 
زرد هستند. یک پیاز کامل را می توانید به سوپ، سس، چیلی، ... اضافه کنید و پیش 

از مصرف پوست ها را جدا کنید. 
برگ های كرفس 

در کنار ساقه های کرفس، از برگ های این گیاه نیز می توانید در پخت و پز استفاده 
کنید. برگ های کرفس سرشار از منیزیم، کلسیم، و ویتامین C هستند و شما می 

توانید از آنها در سالادها به عنوان یکی از مواد تشکیل دهنده گیاهی استفاده کنید. 
ساقه چغندر سوئیسی 

ساقه های چغندر سوئیسی نیز به اندازه برگ های آن مهم هستند، زیرا از محتوای 
مواد مغذی بالایی سود می برند. ساقه های چغندر سوئیسی از محتوای بالای گلوتامین 
برخوردار هستند و می توانند سیستم ایمنی بدن انسان را تقویت کنند. همچنین، به 

عنوان یک سبزی برگدار، آنها منبع خوبی برای آهن و فیبر محسوب می شوند. 
پوست كیوی 

پوست کیوی به واقع برای انسان یک خوراکی خوب است. پوست کیوی همانند 
پوست میوه های خانواده مرکبات حاوی ویتامین C فراوان است و همچنین محتوای 
فیبر آن بیشتر از دیگر بخش های این میوه است. اگر بافت پوست کیوی را دوست 
ندارید، می توانید یک میوه کامل را به اسموتی اضافه کنید تا دیگر بافت و مزه آن را 

احساس نکنید.



اجتماعی6
چهار شنبه -بیست ودوم شهریور ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4375

شهردار قم  جلسه شورای شهر ؛ 

متولی ساماندهی بافت های ناکارآمد در قم مشخص نیست 

شهردار قم با اشاره به این که وحدت مدیریت در بافت های ناکارآمد شهر قم 
وجود ندارد گفت: متولی ساماندهی بافت های ناکارآمد در این شهر مشخص 

نیست. 
سید مرتضی سقائیان نژاد عصر دوشنبه در پنجمین جلسه رسمی شورای 
اسلامی شهر قم اظهار داشت: برای ساماندهی وضعیت بافت های ناکارآمد قم 

نیازمند متولی مشخص، جذب بودجه های کلان و امکانات مناسب هستیم.
وی افزود: باید با فراهم سازی شرایط و ارائه تسهیلات لازم، از بخش خصوصی 
برای سرمایه گذاری در بافت های تاریخی و فرسوده استفاده کنیم.وی تاکید کرد: 
برای ساماندهی بافت های فرسوده نیازمند همکاری نهادهای مختلف از جمله 

بنیاد مسکن هستیم.
بیش از 697 هزار و 320 تن از جمعیت شهر قم معادل حدود 70 درصد در 
بافت های ناکارآمد این شهر از جمله بافت های فرسوده، تاریخی، سکونتگاه های 
غیررسمی و حاشیه شهر زندگی می کنند.مجموع کل مساحت شهر قم 12 هزار 
و 939 هکتار است که چهار هزار و 133 هکتار از این شهر شامل این پنج گونه 

بافت می باشد.
** رویکرد دولت، احیای بافت های فرسوده است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز در این جلسه گفت: رویکرد دولت احیای 
بافت های فرسوده است و در این زمینه سیاست گذاری هایی ارائه کرده است.

حسن صبوری با بیان این که اولویت طرح های شهرسازی در قم ساماندهی 
بافت های فرسوده است گفت: سیاست گذاری های شهر قم توسعه فیزیکی شهر 

در مناطق مختلف شهر به ویژه پردیسان به علت مهاجرت زیاد بوده است.
وی ادامه داد: محدودیت منابع مالی در استان باعث شد تا با غفلت از بافت 
های تاریخی قم که بومی های اصلی شهر در آن منطقه سکونت داشته اند شاهد 

مشکلات اجتماعی باشیم.
مدیرکل راه و شهرسازی قم از فعالیت ستاد بازآفرینی استان خبر داد و گفت: 
این ستاد از یک سال گذشته در قم تشکیل شده است و در آن برنامه پنج ساله 

استان قم مورد بررسی قرار گرفته و به تصویب رسید.
وی بیان داشت: طرح پنج ساله استان قم قابل ارائه به ستاد بازآفرینی ملی است 

که می تواند به عنوان الگو در کشور اجرایی شود، چراکه در این طرح توجه ویژه 
ای به بافت های فرسوده شده است.

وی تاکید کرد: در این زمینه برنامه اقدام مشترک با تعامل شهرداری قم تهیه 
شده است تا طرح های پنج ساله را بتوانیم اجرایی کنیم، در همین راستا نیازمند 

تخصیص اعتبارهای ملی و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی هستیم.
وی همچنین به تعیین تکلیف اراضی قم که زیر دکل های برق فشار قوی 
قرار دارد اشاره کرد و گفت: 32 هکتار از زمین های منطقه 2 شهر قم زیر دکل 
های برق فشار قوی قرار دارد و املاکی که در این اراضی ساخته شده باید تملک 
شود، این در حالی است که هنوز طرحی در این زمینه اجرایی نشده است.وی 
همچنین گفت: وضعیت ۴8 هکتار از اراضی اطراف حرم حضرت معصومه)س( 
برای ساماندهی بافت تاریخی و توسعه ایستگاه راه آهن مشخص شده است تا با 

همکاری نهادهای مربوطه اجرایی شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :
نباید خللی در خدمات رسانی با كیفیت به مردم صورت بگیرد

 رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با بیان این که جوامع بشری و 
حکومت های اسلامی در جهت جلوگیری از کشتار مردم مسلمان میانمار تلاش 
کنند گفت: اعضای این شورا با ابراز تاسف از وضعیت مسلمانان میانمار، قتل عام 

آنها را محکوم می کنند.
عبدالله جلالی در ادامه سخنان خود با تاکید بر این که خدمات در جامعه باید 
رضایتمندی مردم را به همراه داشته باشد گفت: بهبود کیفیت خدمات در همه 
زمینه ها مورد توجه شورای اسلامی و شهرداری قم است، ضمن این که همکاری 

و مشارکت مردم در خدمات رسانی بهتر نقش موثری را ایفا می کند.
وی ادامه داد: متاسفانه در برخی از موارد مردم با وظایف شهری خود آشنایی 
ندارند و رفتارهایی هماهند ریختن زباله در سطح شهر و استفاده نادرست از 

فضاهای سبزی شهری منجربه آسیب سرمایه های شهری می شود.
وی با بیان این که نباید خللی در خدمات رسانی با کیفیت به مردم صورت 
بگیرد گفت: روز به روز کیفیت خدمات با مدیریت صحیح شهری باید بهتر شود، 

از این رو توسعه زیرساخت های شهری امری ضروری است.
جلالی به همکاری دستگاه های مربوطه در حوزه عمرانی و شهرسازی اشاره 
کرد و گفت: در برخی از موارد، موانعی به لحاظ قانونی و ساختاری در اجرای طرح 
ها وجود دارد که باید با همکاری اداره کل راه و شهرسازی و مدیریت شهری قم 

حل شود.
وی خاطرنشان کرد: باید کمیته ای سه جانبه با مشارکت اداره کل راه و 
شهرسازی، شهرداری و شورای اسلامی شهر قم برای ارائه راهکارها و سرعت در 

اجرای طرح ها تشکیل شود.

 نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:
 شهر قم با مشکل كمبود پاركینگ مواجه است

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به این که احیای بافت های 
فرسوده قم باید از سوی نمایندگان شهر قم پیگیری شود گفت: وزارت راه و 
شهرسازی در اجرایی شدن مصوبه ها در ستاد بازآفرینی شهری قم و وضعیت 
در خصوص سکونتگاه های غیر رسمی اقدام کند.حسن بختیاری افزود: در این 
زمینه با تشکیل کمیته های مشترک، مشکلات شهر قم مورد بحث و بررسی قرار 
گیرد.وی به لایحه صدور مجوز برای اجرای طرح پارکینگ عمومی در خیابان 
شهیدان فاطمی قم اشاره کرد و اظهار داشت: در مرحله اول اولویت و ضرورت 
های اجرای طرح باید مشخص شود، چراکه برای راه اندازی پارکینگ ارائه طرح 
های توجیهی، فنی و اقتصادی ضروری است. وی افزود: در نقاط مختلف شهر 
قم با مشکل کمبود پارکینگ مواجه هستیم که مشکلی اساسی برای این شهر به 
شمار می آید و برای حل این مشکل باید از مشاورانی که در سطح کلان دارای 

تخصص هستند استفاده شود.

رئیس كمیسیون عمرانی و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم :
نباید به دنبال توجیه اقتصادی در احداث پاركینگ ها باشیم 

رئیس کمیسیون عمرانی و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم در ادامه 
این جلسه با اشاره به لایحه اخذ مجوز برای تملک در اراضی و املاک خیابان 
شهیدان فاطمی برای احداث پارکینگ عمومی گفت: ساخت این پارکینگ در 
یک هزار متر مربع پیش بینی شده است.روح الله امراللهی افزود: ساخت این 
پارکینگ اولویت دارد، چراکه از مردم جرائم حذف پارکینگ دریافت می شود 
ولی پارکینگ عمومی در سطح شهر تامین نمی شود.وی گفت: پارکینگ جنبه 
خدماتی دارد و نباید به دنبال توجیه اقتصادی در پارکینگ ها باشیم، ضمن این 
که سایر محورهای پر رفت و آمد در قم باید از لحاظ ساخت پارکینگ مورد 

بررسی قرار بگیرد. 
این لایحه از سوی اعضای شورای اسلامی شهر قم به تصویب نرسید و برای 

کارشناسی بیشتر به کمیسیون مربوطه بازگشت.
امراللهی همچنین به لایحه اخذ مجوز تملک در اراضی و املاک برای اجرای 
طرح تونل در ایستگاه مترو واقع در ضلع شمال شرقی میدان شهید مطهری اشاره 
کرد و گفت: در این محدوده پاساژ قائم قرار دارد که برای ساخت این ایستگاه نیاز 

به تملک آن است.
وی گفت: تملک این مکان برای شهرداری قم ۴00 میلیارد ریال هزینه در بر 

خواهد داشت.
پاساژ قائم 6۴0 متر در سه طبقه با 32 باب مغازه است؛ این لایحه به تصویب 

اعضای شورای اسلامی شهر قم رسید.
عملیات اجرایی احداث خط A مترو قم در نیمه دوم سال 88 با اعتباری بالغ 
بر 11 هزار میلیارد ریال توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا آغاز شد؛ راه اندازی 
خط مترو قم به 2 مرحله تقسیم بندی شده است که در مرحله نخست مسیر قلعه 
کامکار تا میدان مطهری و در مرحله دوم مسیر میدان مطهری تا ایستگاه مسجد 

مقدس جمکران راه اندازی می  شود.

دهم آبان ماه در قم برگزار می شود

همایش علمی حوزه انقلابی، مسئولیت های 
ملی و فراملی 

رئیس کمیته علمی »همایش علمی حوزه انقلابی، مسئولیت های ملی و فراملی« 
با اشاره به برگزاری این همایش در دی ماه سال 96 در شهر مقدس قم گفت: دهم 

آبان ماه امسال آخرین مهلت ارسال آثار و مقاله ها به دبیرخانه این جشنواره است. 
حجت الاسلام نجف لک زایی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به 
تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی بر انقلابی ماندن حوزه های علمیه اظهار داشت: 
پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم به همراه 
دانشگاه باقرالعلوم)ع( از جمله مراکز پژوهشی و علمی هستند که کار در این زمینه 
را در دستور کار خود قرار داده اند. رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی با بیان 
این که برنامه ریزی همایش مذکور از سال 95 با انجام رایزنی و مذاکره با تعدادی 
از پژوهشگران آغاز شد، افزود: تا کنون 20 تن از پژوهشگران در برگزاری همایش 
اعلام همکاری کرده اند. وی اضافه کرد: بخشی از این همایش شامل مقاله ها و آثار 
و بخشی نیز دربرگیرنده نشست های علمی به شیوه مناظره ای و با رویکرد علمی 
است که به مرور تا قبل از زمان برگزاری همایش برپا خواهد شد.  وی بخش سوم 
همایش را شامل مصاحبه با افراد صاحب نظر در رابطه با مقوله حوزه انقلابی ذکر 
کرد و افزود: صیانت از اصالت و ارزش های بنیادین حوزه های علمیه، توسعه و ترویج 
بینش انقلابی در حوزه های علمیه، نقد اندیشه و جریان های تضعیف کننده باورهای 
انقلابی در حوزه و تبیین راهکارهای ارتقاء وجه انقلابی حوزه های علمیه از اهداف 
همایش محسوب می شود. لک زایی همچنین مفهوم شناسی مبانی و شاخصه های 
حوزه انقلابی، مسئولیت های ملی حوزه انقلابی، مسئولیت های فراملی حوزه انقلابی، 
آسیب شناسی حوزه انقلابی، آینده پژوهی و راهکارهای حوزه انقلابی را از محورها و 
پنل های پنج گانه این همایش برشمرد و گفت: خروجی های همایش حوزه انقلابی 
نیز شامل سه بخش مجموعه مقاله ها، مجموعه مصاحبه ها و مجموعه نشست ها 
است تا دیدگاه های مختلف را در مورد مساله انقلابی گری در حوزه ها منعکس کند.
وی با بیان این که امروز مخالفان انقلاب اسلامی تمام تلاش خود را برای صدمه زدن 
به نظام، به حوزه ها معطوف کردند، افزود: ضروری است حوزه علمیه نسبت به این 
مساله هوشیار باشد و همایش حوزه انقلابی نیز این رویکرد را دنبال می کند. لک زایی 
همچنین با بیان این که مقاله های برتر این همایش در مجله های علمی پژوهشی 
به چاپ خواهد رسید، مهلت ارسال چکیده مقاله ها به دبیرخانه همایش را نیز دهم 
مهرماه 96 عنوان کرد و افزود: علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند 

به پایگاه اطلاع رسانی همایش به نشانی h.enghelabi@isca.ac.ir مراجعه نمایند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم خبر داد

مذاکره با سرمایه گذاران خارجی برای 
احداث کارخانه خودروسازی در قم 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: با دو سرمایه گذار خارجی 
برای احداث کارخانه خودروسازی در استان مذاکره کردیم که مذاکرات با یکی از این 

سرمایه گذاران به مرحله امضای تفاهم نامه رسید. 
سید حسن رضوی با اشاره به ظرفیت سرمایه گذاری در استان قم اظهار کرد: با 
توجه به ظرفیت های استان در تولید برق خورشیدی تفاهم نامه هایی برای تولید برق از 

طریق انرژی خورشیدی به میزان هزار و 500 مگاوات در قم امضا کردیم.
وی ادامه داد: همچنین قراردادهایی برای ساخت چندین هتل پنج ستاره در استان 
قم امضا شده که برخی از این قراردادها به مرحله اجرا هم رسیده است، با بخش 
خصوصی برای ایجاد تفرجگاه های مورد نیاز مردم در استان قم نیز چندین تفاهم 

نامه امضا کردیم.
امضای  همچنین  افزود:  قم  استان  ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان  رئیس 
تفاهم نامه هایی با سرمایه گذاران برای استفاده از ظرفیت های دریاچه نمک را طی 

ماه های اخیر در استان شاهد بودیم.
رضوی، نیاز به سرمایه گذاری در استان قم را زیاد دانست و تصریح کرد: نسبت به 
نیاز استان باید کار بیشتری را در قم در زمینه جذب سرمایه گذاران انجام بدهیم، اما 
نسبت به عملکرد سال های گذشته امسال جهش خوبی را در جذب سرمایه گذاران 

به استان قم داشتیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: با دو سرمایه گذار خارجی برای احداث کارخانه 
خودروسازی در استان قم مذاکره کردیم که مذاکرات با یکی از این سرمایه گذاران به 

مرحله امضای تفاهم نامه رسید. 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم   عنوان کرد

استقرار صندوق پژوهش و فناوری جسورانه در 
پارك علم وفناوری قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، از استقرار صندوق پژوهش و فناوری 
جسورانه کشور با هدف حمایت از جوانان خلاق ودانش بنیان استان در پارك علم 

وفناوری  این استان  خبر داد.
امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: پس از شکل گیری صندوق پژوهش 
و فناوری ایده آل صنعت بعنوان نخستین صندوق حمایتی از ایده های جسورانه 
ودانش بنیان کشور با حمایت شرکت شهرك های صنعتی قم توانست دفتر خود را 
در پارك علم و فناوری استان فعال نماید.وی با مثبت ارزیابی کردن این اتفاق گفت: 
طی سال جاری دو حرکت خوب شکل گرفت یکی راه اندازی خود صندوق که 
دارای یك پروسه چند ساله بود و هم ایجاد دفتر این صندوق در پارك علم وفناوری 
که می تواند در برقراری ارتباط با جوانان دارای ایده و دانش بنیان نقشی موثر ایفا 
کند.طیبی نژاد با تقدیر از همکاری مناسب مسوولان پارك علم و فناوری قم افزود: با 
رویکردهای مناسبی که در استان برای فعالیت های دانش بنیان و حمایتی وجود دارد 
امیدواریم این صندوق بتواند در راستای به اجرا درآمدن طرح ها و ایده های جسورانه 
و دانش بنیان نقشی مهم برعهده بگیرد.مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم 
تشکیل کنسرسیوم حمایت از محصولات دانش بنیان استان را از دیگر برنامه های این 
صندوق با استقرار در پارك قم عنوان کرد و بیان داشت: مسوولان این صندوق بدنبال 
آن هستند تا با حمایت مسوولان و پشتوانه علمی و مالی خود بتوانند در راستای 
پروژه های سرمایه گذاری جسورانه، ارائه کمك موثر و مستن به تجاری سازی نتایج و 
یافته های پژوهشی دانشگاههای قم و مشارکت و سرمایه گذاری در توسعه واحدهای 

فناورانه عضوپارك- مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان گام بردارند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم   خبرداد

کشف بیش از 223کیلوگرم تریاك از وانت پیکان
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم  گفت: با هوشمندی مأموران پلیس راه استان 

قم از یک دستگاه وانت پیکان بیش از 223کیلوگرم تریاک کشف شد. 
سرهنگ صیاد درویشیدر گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس،  اظهارداشت: 
مأموران پلیس راه اتوبان"قم-تهران"حین گشت زنی در کیلومتر 30 یک دستگاه 
خودرو وانت پیکان را به علت عدم رانندگی بین خطوط و جلوگیری از تصادف 
احتمالی متوقف کردندرئیس کمیته مقابله با مواد مخدر استانداری قم گفت: با توجه 
به حالت غیر طبیعی راننده، خودرو مورد بازرسی قرار گرفت و با مشاهده چندین 
بسته مواد مخدر متهم دستگیر و وانت جهت بازرسی بیشتر به مقر پلیس راه استان 
منتقل شد.جانشین فرماندهی انتظامی استان قم افزود:سرانجام 223کیلوگرم تریاک 
در قالب31 بسته که به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود، کشف شد.سرهنگ 
درویشی گفت: متهم نهایتاً به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

کشف محموله یک تنی قهوه قاچاق
 در کارگاه متروکه

فرمانده انتظامی شهرستان از کشف یک تن قهوه قاچاق به ارزش 500 میلیون 
ریال در قم خبر داد. 

سرهنگ"هادی دیده ور در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
پی کسب خبری مبنی بر پاتوق خرده فروشان مواد مخدر و نگهداری کالای قاچاق 
در یک کارگاه متروکه بلافاصله اکیپی از مأموران کلانتری 16قم به محل اعزام 
شدند.وی گفت: پس از صحت موضوع، مأموران ضمن هماهنگی با مقام قضائی 
استان وارد کارگاه شده و سه نفر را در این رابطه دستگیر کردند.فرمانده انتظامی 
شهرستان قم با اشاره به کشف مقداری تریاک و همچنین آلات و ادوات استعمال مواد 
مخدر، افزود:پس از بازرسی از کارگاه حدود یک تن قهوه، 213 عدد قهوه ساز، 31۴ 
عدد لیوان چینی، 98 دستگاه دمنوش، 53 دستگاه آسیاب برقی، 200 عدد همزن 
کوچک و چهار عدد دستگاه گاز کوچک رومیزی فاقد برگه گمرکی و قاچاق کشف 
شد.سرهنگ دیده ور، ارزش کالاهای مکشوفه را حدود 500 میلیون ریال عنوان 
کرد و گفت: نهایتاً متهمان به همراه محموله قاچاق به مبادی مربوطه تحویل شدند.

عطیه رضایی

براساس این مطالعه، وقتی زوجی یکدیگر را برای ازداج انتخاب می کنند تصور و 
احساسی خوب نسبت به یکدیگر دارند تا زمانی که یکی از آن ها در ذهن یا به زبان طرف 

مقابل یا زندگی شان را با دیگری مقایسه کند.
مطالعات نشان داده برای لذت بیشتر از زندگی و شاد زیستن زوج ها نباید رابطه شان 
را با زوج های دیگر مقایسه کنند.از جمله عواملی که زندگی مشترک را شاد و رضایت 
بخش می کند حس شوخ طبعی، تنوع، اعتماد متقابل، تفاهم، تمرکز بر نکات مثبت 
زندگی، توجه به خصوصیات خوب طرف مقابل، همیاری، مشورت، احترام و دوست 
داشتن است. در مقابل، مقایسه رابطه خود با دیگران همه چیز را خراب می کند. 
رضایت زوج ها از یکدیگر به راحتی بدست می آید به شرطی که خود را با زوج هایی 
که می شناسند مقایسه نکنند. براساس این مطالعه، وقتی زوجی یکدیگر را برای ازداج 
انتخاب می کنند تصور و احساسی خوب نسبت به یکدیگر دارند تا زمانی که یکی از 

آن ها در ذهن یا به زبان طرف مقابل یا زندگی شان را با دیگری مقایسه کند.
سختی ها را فراموش نکنید

بهترین روش برای تضمین ازدواج و افزایش شادی فکر کردن به این مضوع است 
که چه انتخاب درستی داشته اید و تا چه حد از زندگی تان رضایت دارید. علاوه بر 
این، باید تمام تلاش خود را متمرکز بر افزایش شادی و حفظ دستاوردهای خوب 
و خوشایند زندگی مشترکتان کنید.مقایسه خود با دیگران یا زندگی خود با زندگی 
زوج های اطراف، آفتی خانمان سوز در زندگی زناشویی است. به همین دلیل سعی 

کنید زندگی و دستاوردهای آن را با روزهای ابتدایی آشنایی تان مقایسه کنید و تلاش 
کنید موفقیت هایتان را بیشتر کنید. در ضمن، فراموش نکنید که شما تنها ظاهر زندگی 
افراد را می بینید و هیچ اطلاعاتی راجع به داخل و حقایق آن ندارید پس مقایسه تان 

بی پایه و اساس است.
سم های زندگی زناشویی را بشناسید

باید عادت هایی که ناخودآگاه باعث تخریب روابط زناشویی می شود را بشناسیم و از 
آن ها اجتناب کنیم.عادات آزاددهنده نیاز به شناسایی دارند و همه برای بهبود رابطه 
باید این عادات را از ریشه خشک کنیم.یکی از مهم ترین این عادات، اجتناب و فرار از 
مشاجره است. این در حالی است که زوجین موفق یاد می گیرند به خوبی مبارزه کنند 
و به سرعت یک راه حل پیدا کنند. آن ها کاملا از مشاجره پرهیز نمی کنند و جلوی 
حرف زدن یکدیگر را نمی گیرند. البته کسانی که نظرات شان نیش دار است، نمی توانند 
حرف سودمندی بزنند و فقط دیگران را مقصر قلمداد می کنند. باید کلمات قاطعانه 
و عادلانه را برای بیان خواسته های خود پیدا کنیم و به وضوح با شریک زندگی مان 
صحبت کنیم.باید حرف هایی که در سینه داریم، با جملاتی مثبت به همسرمان بگوییم، 
افزود: در جهان روابط اینترنتی، افراد بیشتر دچار وسواس چک کردن تاریخچه مرورگر 

همسرشان، پیام ها و پست های شبکه های اجتماعی می شود.
متاسفانه فناوری مانند یک شمشیر دو لبه است و اگر چیزی پیدا کنیم که شک برانگیز 
باشد امکان ندارد که بتوانیم با آن کنار بیاییم. این در حالی است که معمولا از تمام 
وقایع اطلاع نداریم و به راحتی ممکن است دچار تفسیر اشتباه شویم. از این رو اگر با 
اعتماد داشتن به شریک زندگی مان مشکل داریم، بهتر است با او صحبت کرده و این 

نگرانی را رفع کنیم.بهتر است که از روال همیشگی زندگی مان خارج شویم؛ چرا که 
روی روال افتادن مسائل، فوق العاده است و سبب می شود که در رابطه احساس امنیت 
داشته باشیم ولی می تواند قاتل عشق و هیجان باشد. ما به عادت های روزمره وابسته 
می شویم و همین سبب می شود که رابطه عاشقانه مان کهنه شود. برای جلوگیری از این 
وضعیت می توانیم کمی از مسائل را جابه جا کنیم.سپری کردن تمام وقت مان با یکدیگر 
ممکن است در ظاهر درست باشد ولی می تواند منجر به جدایی عاطفی شود. جداگانه 
انجام دادن وظایف به ما اجازه می دهد تا در کنار شریک زندگی مان رشد کرده و هویت 
فردی خود را حفظ کنیم. برای این منظور می توانیم گاهی بیرون برویم و با دوستان مان 
وقت بگذرانیم. همچنین یک فعالیت انفرادی برای بعد از کارمان پیدا کنیم و یا زمانی را 
صرف تفکر کنیم.فراموش کردن روز تولد، روز مادر، روز پدر و نادیده گرفتن احساسات 
شریک زندگی بدترین کار ممکن است. این کارها می تواند رشته هر رابطه ای را پاره کند. 
همه ما نیاز به قدردانی داریم. به خصوص برای تلاش هایی که برای مراقبت از شریک 
زندگی و خانواده انجام داده ایم. تقدیر و توجه به این تلاش به ما برای اهتمام روزافزون 
انگیزه می دهد.کلمات می توانند آسیب زننده بوده و زخم های عمیقی ایجاد کند، تاکید 
کرد: حرف هایی که از دهان مان بیرون می آید در گوش دیگران رسوخ کرده و در حافظه 
آن ها باقی می ماند. هیچ کدام از ما نمی توانیم خشونت کلامی، بی احترامی و جملات 
توهین آمیز را پاک کنیم. علاوه بر این، ممکن است بخواهیم شریک زندگی مان را به 
فردی بهتر تبدیل کنیم و یا او را مجبور کنیم که تغییر کند. انگیزه های خودخواهانه 

می تواند بزرگترین اشتباهی باشد که به پایان رسیدن رابطه را رقم می زند.
* روانشناس بالینی

این یک هشدار جدی به همسران است؛ مقایسه ممنوع!

دوران نامزدی یکی از مهم ترین دوران ها در زندگی هر 
دختر و پسری است و هر دو باید شناخت کاملی از همدیگر 
پیدا کنند. این مطلب به دختران کمک می کند در دوران 

نامزدی مرد زندگی شان را کاملا بشناسند.
مرد زندگی تان را در دوران نامزدی بشناسید

بر تمام شیرینی  نامزدی دورانی است که علاوه  دوران 
و لذت هایش بسیار حساس و حائز اهمیت است. شما در 
دوران نامزدی طرف مقابل خود را به خوبی می شناسید و 

می توانید تمام اخلاقیات و رفتار های او را بسنجید.
در این مطلب نکاتی را برای دخترانی که در دوران نامزدی 
هستند جمع آوری کرده ایم که خواندن آنها خالی از لطف 
نیست.در زیر، نکته هایی برای دختر خانم هایی که قصد 
اولیه ی  دوران  در  است  ارائه شده که لازم  دارند،  ازدواج 
آشنایی با همسر آینده شان به آن ها توجه و دقت کافی 
داشته باشند. با عجله و بدون آگاهی عمل کردن، موجب 
یک عمر پشیمانی خواهد شد. به توصیه های زیر که به شما 
در شناخت مرد مناسب زندگی تان کمک می کند، توجه 

کافی داشته باشید:
قبل از عاشق شدن در دوران نامزدی این سوالات 

را از نامزدتان بپرسید
شوید،  مردی  با  عاطفی  مسائل  درگیر  که  این  از  قبل 
اطمینان حاصل کنید که با فرد مناسب یا نامناسبی طرف 
هستید! دراولین ملاقات هاست که شما باید سؤال هایی از 
همسر آینده خود بپرسید تا بتوانید تصمیم بگیرید که آیا 
باید درگیر مسائل عاطفی بیش تری بشوید یا خیر؟! قبل 
از این که با او ازدواج کنید و به قلب شما راه یابد، باید او را 
مورد ارزیابی و سنجش قراردهید. هر چه اطلاعات بیشتری 
در مورد نامزدتان داشته باشید، بهتر می توانید قضاوت کنید 

که آیا او شریک زندگی مناسبی است یا خیر!
مناسب  نامزدتان،  که  این  از  شدن  مطمئن  منظور  به 
شماست یا نه، می توانید در زمینه های زیر از او سؤال کنید:

 وضعیت خانواده و کیفیت روابط خانوادگی
روابط عاطفی گذشته و دلیل های به هم خوردن آن ها

درس های آموخته شده از تجربه های زندگی
اخلاقیات، ارزش ها و دیدگاه های اخلاقی

دیدگاه های عاطفی، تعهد و روابط
فلسفه ی مذهبی یا روحی

هدف های حرفه ای، شخصی و...
در دوران نامزدی با احساسات خود صادق باشید

به طور کلی، ارتباطی موفق است که همیشه دارای صداقت 
و اساس و پایه باشد. وقتی که شما در روابطتان با دیگران، در 
ابراز احساسات خود صادق نباشید، آن روابط به هم ریخته، 

نامطبوع و پیچیده خواهد شد.
در زیر به چند ویژگی صداقت احساسی اشاره 

می شود
وقتی با کسی که او را دوست دارید، صادقانه صحبت می 
کنید، هر دوی تان احساس می کنید که به یکدیگر نزدیک 
شده اید. صداقت، هم چون پلی میان قلب شما و قلب فرد 
مقابل تان می باشد. گویی صداقت، دری را به روی قلب شما 
باز می کند بنابراین او می تواند خود واقعی شما را احساس 
کند. اگر از نظر عاطفی با مردی که شما را دوست دارد صادق 
نباشید، روابط تان سطحی خواهد بود و هرگز این روابط 
به طور جدی عمیق تر نمی شود. هرچه از لحاظ عاطفی 
صادقانه تر برخورد کنید، به همان اندازه، صمیمیت بیش 
تری را تجربه خواهید کرد و احتمال بیش تری دارد که شما 
با یکدیگر، آینده ای بهتر را خلق کنید. صداقت احساسی، به 

وجود آورنده ی صمیمیت می باشد.

صداقت احساسی شما، سبب می شود نامزدتان به خود 
اجازه دهد، احساساتش را بیان کند. وقتی با مردی از نظر 
عاطفی صادق هستید، موجب می شود او هم از نظر عاطفی 
با شما صادق باشد، او احساس امنیت بیشتری کند و بتواند 
احساسات قلبی اش را بیان کند. اگر نامزدتان احساس کند 
که شما احساسات خود را بیان نمی کنید، او نیز در برابر 
خودش، سپر محافظتی قرار می دهد. زمانی که احساسات 
خود را ابراز می کنید، همسرتان به شما اعتماد می کند و 
دیوارهای محافظ احساساتش فرو می ریزند. مرد صادقی که 
مناسب شماست، همیشه به شما به خاطر صداقت در ابراز 

احساسات تان، احترام می گذارد.
هویت و شخصیت نامزدتان در دوران نامزدی

هویت، یکی از ضروری ترین مشخصه های همسر دائمی 
شماست. بنابراین در جست وجوی مردی با هویت مناسب 
باشید. هویت، خمیرمایه درونی شخص است. هر چیزی 
که درون فرد را بیان کند و ارزش های زندگی او، اخلاق و 
رفتارش را نشان دهد، جزو هویت او می باشد. رفتار نامزدتان 
نسبت به خود، شما و بعد از ازدواج، رفتارش با فرزندان، نشان 
دهنده ی هویت اوست در حالی که شخصیت، روشی است 
که شخص، خودِ بیرونی اش را به جهان اطراف نشان می 

دهد؛ روشی که او، ظاهرش را بیان می کند.
امکان دارد هویت در ظاهر، به اندازه شخصیت، قابل رؤیت 
نباشد اما در واقع انعکاسی حقیقی تر از باطن شخص می 
باشد. اگر هویت و شخصیت را یک کیک در نظر بگیریم، 
»شخصیت« قسمت رویه ی کیک و »هویت« مواد تشکیل 

دهنده ی کیک می باشد.
در انتخاب مرد مناسب تان، به دو نکته ی زیر توجه کنید:
  به جای این که روی ویژگی های شخصیتی او تکیه کنید، 

هویت او را بشناسید.
به جای این که هدف تان، پیمان زناشویی باشد، مطمئن 
شوید که او هویت مناسبی دارد. )به دنبال پیمان زناشویی 

بودن، چشم شما را به روی هویت او می بندد(.
چند مشخصه هویتی که باید در مرد ایده آل خود جست 

وجو کنید، عبارتند از:
تعهد نسبت به رشد و پیشرفت در انسانیت : شما نباید او 
را تهدید به رشد و پیشرفت کنید، بگذارید خودش این عمل 

را انجام دهد.
صداقت عاطفی : یک ارتباط صمیمی، شریک بودن در 
همه چیز، به خصوص در احساسات است. او باید مردی باشد 

که احساساتش را نسبت به شما بیان کند.
صداقت : درستی، صداقت و وفاداری، از عوامل ضروری یک 
رابطه ی سالم هستند. بدانید تا زمانی که شما به او احساس 

امنیت می دهید، با شما، خودش و دیگران صادق است.
رشد فکری و مسؤولیت پذیری : از نظر فکری، رشد کرده 
و مسؤولیت پذیر باشد و آن چه را که می گوید و می خواهد 

در زندگی انجام دهد، جامه ی عمل بپوشاند.
اعتماد به نفس بالا : نسبت به خودش، احساس خوبی 
داشته باشد. از خودش و محیط زندگی اش به خوبی مراقبت 

کند و خودش را به اندازه ی شما دوست داشته باشد.
نگرش مثبت نسبت به زندگی : مردی با هویت مناسب، 
خوبی های دنیا را در شما و خودش می بیند و هنگامی که 
شما با او هستید، احساس خوبی در مورد زندگی خواهید 

داشت.
شخصیت مرد مناسب تان، به اندازه ی هویت او اهمیت 
ندارد. علاقه به ظاهر یک مرد، مهم است اما نه این که تنها 
ظاهر را درنظر بگیرید. شما باید او را بیش تر به خاطر باطنش 

دوست داشته باشید.

در دوران نامزدی تان لطفا عاشق نشوید!






